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Zeliščarstvo kot razvojna priložnost
Ne morem verjeti, da je minilo že štiriindvaj-

set let, a bo že držalo. Leta 1995 je Aleksander 
Videčnik končal z dolgoletnim zbiranjem gradi-
va s področja domačega zdravilstva in nastala 
je knjiga z naslovom Rože in čarovnije, ki jo je iz-
dal Zavod za kulturo Mozirje.

V tistem času sva se s Sandijem že dovolj 
dobro (s)poznala, da mi je zaupal marsikaj, kar 
sicer ni zapisal. Dobro se spomnim, kako pono-
sen je bil na to knjižno delo, še posebej zaradi 
pozitivnih odzivov iz medicinske stroke, o kateri 
pa je znal marsikdaj povedati tudi kakšno krep-
ko. Njegova žena je bila zdravnica, zato je poz-
nal zdravstveni sistem, vsaj v določenem delu, 
tudi od znotraj. 

Spodbudni odzivi na knjigo so ga motivirali, da 
je z raziskovanjem na tem področju nadaljeval in 
dvanajst let kasneje, bilo je leta 2007, je bila v gos-
tišču Firšt v Logarski Dolini kot rezultat njegove-
ga dela odprta stalna razstava Zdravje bolnikov – 
ljudsko zdravilstvo v Zgornji Savinjski dolini.

Jedro omenjene razstave tvori izročilo 
solčavskega zdravilca Vida Strgarja – Fida z 
naslovom Zdravje bolnikov iz leta 1866. Poleg 
omenjenega dela razstava prikazuje kronološki 
pregled zdravilstva, različne zdravilne metode, 
uporabljene v ljudskem zdravilstvu v preteklo-
sti, zanimive recepture, pripravke in posebno-
sti. Predstavljene so tudi nekatere pomembnej-
še zdravilske knjige in znani zdravilci z območja 
Zgornje Savinjske doline ter njihovi zapisi.

Pomemben sestavni del zdravilstva je bil (in 
je še vedno) nabiranje in uporaba zelišč. Videč-
nik v knjigi Rože in čarovnije navaja podatek, da 
je slovenska ljudska medicina poznala in upo-
rabljala več kot petsto zdravilnih rastlin. Po tem 
kriteriju smo se uvrščali v sam evropski vrh, saj 
so bili nekateri veliko večji narodi na tem podro-
čju bistveno skromnejši.

Ljudski zdravilci so znali natančno določiti, 
kateri del rastline je uporaben za določeno bo-
lezen, prav tako so vedeli, kdaj je najboljši čas 
za nabiranje vsake rastline. Naša ljudska medi-
cina je v celotnem naboru uporabljala približno 
tri petine zdravljenja z rastlinami, ostali del so 
predstavljali čarodejni postopki. Pri teh rastli-
nah je šlo tako za zunanjo kot notranjo upora-
bo, najbolj pogoste oblike pa so bile olja in sok 
rastlin, žgana voda iz njih, voda od namočenih 
rastlin, čaji, pepel rastlin, rastline za dimljenje, 
razna mazila za obkladke in obliži.

Uporaba zdravilnih zelišč je danes, ko človek 
teži nazaj k naravi, znova zelo aktualna. Naša 
dolina je za zeliščarstvo naravnost idealna loka-
cija, tudi v turističnem smislu. Priložnost, ki jo 
vsekakor kaže izkoristiti.
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Tema tedna, Anketa

Naša anketa 
Zdravilna zelišča za preventivo ali kurativo?

Zdravilne rastline so skozi stoletja, ko še niso poznali sinteznih in 
sodobnih bioloških zdravil, uporabljali kot prvo in edino zdravilo. Z nji-
mi so tedanji lekarnarji, zeliščarji in zdravniki preprečevali oziroma 
lajšali številne bolezni. Danes je nujno, da ob ponavljajočih se tegobah 
oziroma pri resnih boleznih ne odlašamo z obiskom zdravnika. Ko pa 
vemo, kaj je vzrok bolezni, si lahko, ob predpisani terapiji zdravnika, 
prav z uporabo zdravilnih rastlin bistveno olajšamo bolezensko sta-
nje in izboljšamo splošno počutje. Kaj menijo o tem naši sogovorniki?

Marjetka Vodovnik, Mozirje
Z zeliščarstvom se ukvarja moja mama in 

se vedno oglasim pri njej, če potrebujem kak-
šen čaj ali nasvet. Vedno pripravi mešanico ta-
ko za čaje kakor tudi za obkladke. Prisegam na 
zdravljenje z alternativnimi metodami ter čaji 
in šele, če po določenemu času zdravje ni v re-
du, obiščem zdravnika. Imam zelo dobre izku-
šnje, kar se tiče zelišč in čajev, le navodila za uporabo in meje, kar se 
tiče uživanja, je treba upoštevati. Nekaj zelišč in rožic poznam sama, 
prav tako njihovo rabo. Zaupam pa tudi ljudem, ki se s tem ukvarjajo, 
in dosledno spoštujem navodila za uporabo, ko jih dobim.

Marija Turk, Nazarje
Zelo rada nabiram zelišča in si z njimi poma-

gam pri različnih tegobah. O njih me je že v pre-
teklosti podučila moja mama. Preko celega le-
ta nabiram različne rože in zeli ter si potem na-
redim čajne mešanice. Posvetujem pa se tudi z 
mamo. Tako skoraj vse težave rešujem z ome-
njenimi pripravki. Za zniževanje holesterola 

uporabljam pegasti badelj, ker mi zdravila, ki mi jih je predpisal zdrav-
nik, škodujejo. Lahko rečem, da imam same pozitivne izkušnje z zeli-
ščarstvom. 

Gusti Pahovnik, Krnica
Nabiranje zdravilnih rastlin je bolj domena mo-

je žene. Sam pa rad popijem kakšen čaj, ki ga prip-
ravi, in se s sestavo in učinkovinami ne obreme-
njujem. Ji popolnoma zaupam. Zdi se mi, da ze-
lišča bolj preprečujejo nastanek bolezni, kot jo 
zdravijo, zato je vedno potreben še obisk zdravni-
ka. Seveda ti pripravki učinkujejo na naše poču-

tje in dvigujejo odpornost. Dobra odpornost pomeni tudi dobro zdravje. 

Jana Harnik, Gornji Grad
Z zeliščarstvom se ukvarjam že zelo dolgo. 

Nabiram rože in jih sušim. Pogosto delam čajne 
mešanice, nekaj tudi tinktur. Tako sem si ustvari-
la kotiček z zdravilnimi zelišči. Znanje sem si pri-
dobivala preko pogovorov s starejšimi zeliščar-
ji, interneta, različne literature. A moram pouda-
riti, da učenje o zeliščih ni nikoli zaključena te-
ma, vedno jo moraš nadgrajevati. Kljub temu, da vsaka rastlina zdra-
vi kakšno bolezen, moramo biti pri nabiranju zelo previdni. Nikoli jih ne 
nabiramo v bližini cest, temveč v neokrnjeni naravi. 

Darko Atelšek, Dol-Suha
Živimo v neokrnjeni naravi in iz nje črpamo, 

kar nam ta ponuja. K zdravemu prehranjevanju 
z doma pridelano zelenjavo dodajamo zelišča. Te 
nabirava oba z ženo, nekaj jih gojimo tudi v vrtu. 
Znanje sva si nabrala z leti preko izkušenj, z nas-
veti ženine mame, preko različnih medijev. Seve-
da je treba zelo paziti, saj vse pač ni zdravilno. 

Nekatere rože so celo strupene. A vsi ti čaji in čajni pripravki ne morejo 
biti nadomestilo za zdravljenje bolezni, temveč jih lahko le preprečujejo 
in dvigujejo odpornost tistih, ki jih uživajo.

Pripravila in fotografirala Marija Šukalo

ZELIŠČARSTVO SPET PRIDOBIVA NA SKORAJ ŽE IZGUBLJENI VELJAVI

Naša dolina je bogata z naravnimi zdravili, ali jih dovolj 
poznamo?

V času od 15. do 22. junija bo v 
organizaciji LAS Zgornje Savinjske 
in Šaleške doline v okviru operaci-
je sodelovanja Integralni turistični 
produkt zeliščarske dediščine pote-
kal 2. Festival zelišč Zgornje Savinj-
ske in Šaleške doline. Lanski interes 

ljudi je izkazal, da pomen zdravilnih 
rastlin, ki je z razvojem sodobnih 
sintetičnih zdravil upadel, znova pri-
dobiva na veljavi. Po podatkih razi-
skave v letu 2006 več kot 70 odstot-
kov Slovencev uporablja zdravila 
rastlinskega izvora. Tradicija samo-
zdravljenja z rastlinami je od nekdaj 
močna v naši dolini, ki je v višjih le-
gah bogata z zdravilnimi zelišči.
VEČ KOT POLOVICA SLOVENCEV 

UPORABLJA ZDRAVILA 
RASTLINSKEGA IZVORA

Kot je lani v publikaciji Zakono-
dajna ureditev izdelkov iz zdravil-

nih rastlin navedla Javna agencija 
RS za zdravila in medicinske pripo-
močke, uporaba izdelkov iz zdravil-
nih rastlin narašča in je na svetov-
ni ravni v letu 2016 finančno zna-
šala več kot 70 milijard dolarjev. Že 
pred desetletjem je, po navedbah v 
publikaciji, zdravila rastlinskega iz-
vora uporabljalo več kot 70 odstot-
kov Slovencev, ki kot te pojmujejo 
vse, kar je naravnega izvora in za 
kar štejejo, da jim bo pomagalo pri 
odpravi bolezni in zdravstvenih te-
žav. Zdravilne rastline tudi radi sa-
mi nabirajo in predelujejo. 

Laični zeliščarji se navadno 
združujejo v društva. Društvo ze-
liščarjev Šipek Mozirje letos obe-
ležuje deseto obletnico delovanja. 
V dolini je še več organizacij, ki v 
svoji sredi združujejo poznavalce 
zeliščarstva. Zeliščarska znanja v 
svojo ponudbo uspešno vključu-
je tudi vedno več ekoloških kmetij. 

POTREBNA PREVIDNOST
Večina odraslih se vsaj spom-

ni kakšnega domačega zdravilne-
ga čaja, mazila ali v žganje namo-
čenih zelišč z zdravilnimi učinkovi-
nami. Vendar poznavanje delova-

Več kot 70 milijard dolarjev
na svetovni ravni je v letu 2016 

znašala uporaba izdelkov iz 
zdravilnih rastlin in še narašča.
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Terezija Plaznik, predsednica 
društva Šipek Mozirje:

»Zeliščarji iz Mozirja letos obe-
ležujemo deseto obletnico delova-
nja. Najprej smo osem let delovali 
kot sekcija zeliščarjev pri Društvu 
upokojencev Mozirje, pred dvema 
letoma smo ustanovili samostojno 
društvo. Vseskozi največ pozornos-
ti namenjamo izobraževanju, to je 
spoznavanju zdravilnih rastlin, nji-

Tema tedna

nja različnih učinkovin v rastlinah 
ni stvar, ki bi jo lahko jemali zlah-
ka. Na to opozarjajo tudi farmacev-
ti, saj pri svojem delu opažajo, da 
se ljudje pogosto ne zavedajo, da 
te rastline oziroma izdelki niso ne-
škodljivi. Poleg tega nekateri ljud-
je ne ločijo med zdravili rastlinske-
ga izvora in prehranskimi dopolnili. 
Zmotno so tudi prepričani, da ima-
jo prehranska dopolnila zdravilne 
lastnosti. 

Predsednica društva Šipek Te-
rezija Plaznik opaža, da se za-
nimanje za zeliščarstvo širi. Ker 
je v izjemnem porastu ponudba 
pripravkov na osnovi zdravilnih 
rastlin, svetuje veliko previdnost 
pri uporabi le-teh. Kot pravi, v nji-
hovem društvu vedno delujejo ta-
ko, da različne čajne mešanice, ki 
jih pripravljajo, najprej preizkusi-
jo sami, šele nato jih ponudijo dru-
gim.

Navodila o pravilni in varni 
uporabi zdravil, med katera spa-
dajo tudi zdravila rastlinskega iz-
vora, so v lanskem letu pripravi-
li pri Sekciji farmacevtov javnih 

lekarn (Slovensko farmacevt-
sko društvo). V publikaciji med 
drugim opozarjajo, da je pri na-
biranju, izdelovanju, kupovanju 
in uporabi izdelkov iz zdravilnih 
rastlin potrebna previdnost. Naj-
bolje je, da v naravi nabiramo le 

rastline, ki jih dobro poznamo. Iz-
delovanja pripravkov pa se loti-
mo le po strokovnih navodilih. 

DOLOČENE PRILJUBLJENE 
ZDRAVILNE RASTLINE ŽE LETA 

MED »PREPOVEDANIMI«
Za varno uporabo zdravil skrbi 

tudi Zakon o zdravilih, v okviru ka-
terega so regulirana zdravila ra-
stlinskega izvora. Zanje je pred 
začetkom trženja potrebno prido-
biti dovoljenje za promet z zdra-

vilom. Takšna zdravila morajo biti 
ustrezno označena in opremljena 
z ustreznimi informacijami za bol-
nika in strokovno osebje. 

Skupaj z regulacijo rastlinskih 
zdravil je prišlo tudi do nekate-
rih omejitev, ki so jih številni zeli-
ščarji sprejeli z neodobravanjem. 
In sicer zakon določa, da neka-
terih rastlin z močnejšim učin-
kom ne smemo tržiti kot živila 
ali prehranska dopolnila, ampak 
le v obliki zdravil. Med take ra-
stline spadajo šentjanževka (pri 
pripravkih za notranjo uporabo), 
ginko, plod peteršilja, gabez, bal-
drijan, volčja češnja, naprstec, 

kininovec in uspavalni mak. Tako 
šentjanževke, ki spada med naj-
pogosteje uporabljeno zdravilno 
rastlino v Sloveniji, na tržnici že 
nekaj let ne najdemo več. Učin-
kovine teh »prepovedanih« zdra-
vilnih rastlin so namreč močnej-

še, zato je pri njihovi pogostej-
ši uporabi potrebna velika pre-
vidnost. 
KAR NEKAJ ZDRAVILNIH RASTLIN 

NA POTI IZGINOTJA 
Poleg tega, da se nekatere 

zdravilne rastline tržijo le pod 
določenimi pogoji, so druge vse 
težje dosegljive zaradi drugih ra-
zlogov. Kot pravi Plaznikova, je 
kar nekaj zdravilnih rastlin da-

nes težje najti kot nekoč. »Za 
to je gotovo več vzrokov. Danes 
se travniki pokosijo zgodaj, ta-
ko da rastline ne zacvetijo in se 
ne oprašijo, na pašnikih se upo-
rabljajo različna gnojila. Največ-
ji sovražniki zdravilnih rastlin pa 
so posamezniki, ki brez milos-
ti lomastijo po gričih in dolinah 
in ne razmišljajo, kaj bo za njimi 
ostalo.« Kot pravi, je težko najti 
tavžentrožo, arniko, kumino, tudi 
rožni koren je skoraj izropan.

Utrinek iz lanske otvoritve Festivala zelišč Zgornje Savinjske in 
Šaleške doline. (Foto. Marija Šukalo)

ZELIŠČARSKA ZNANJA SE ŠIRIJO 
TUDI PREKO PROJEKTOV

Prav zaradi širjenja potrebne-
ga znanja so zelo pomembni pro-
jekti, kot je Integralni turistični pro-
dukt zeliščarske dediščine. Sodelo-
vanje poteka med šestimi lokalnimi 
akcijskimi skupinami: LAS V obje-
mu sonca, LAS Srce Slovenije, LAS 
Zgornje Savinjske in Šaleške doli-
ne, L&hellip. Prva faza projekta se je 

zaključila lanskega novembra, dru-
ga se bo zaključila novembra letos. 

Akcijske skupine si prizadeva-
jo za podjetniški preboj zeliščarjev, 
certificiranja izbranih zelišč, vzpo-
stavitve skupne spletne platforme 
»e-herbarij«. Med rezultati projek-
ta so tudi pridobitev nacionalne po-
klicne kvalifikacije zeliščar za več 
oseb, vzpostavljena bo mreža ponu-
dnikov s področja zeliščarstva med 
vsemi sodelujočimi LAS-i. 

Tatiana Golob

Najpogosteje uporabljene zdravilne rastline v Sloveniji so kami-
lica, borovnica, žajbelj, rman, poprova meta, šentjanževka, bezeg 
in lipa. Ginko je najbolj prodajano zdravilo rastlinskega izvora.

Zdravilne rastline se lahko uporabljajo kot hrana, za prepreče-
vanje in zdravljenje bolezni, nekatere se smejo uporabljati le pod 
zdravniškim nadzorom, uporaba nekaterih pa zaradi njihove stru-
penosti ni dovoljena.

Tudi zdravilne rastline lahko vstopajo v medsebojno delovanje 
z drugimi zdravili. Zdravilne rastline, ki najpogosteje vstopajo v 
medsebojno delovanje z zdravili, so: baldrijan, česen, ginko, gin-
seng, glog, grenivka, kava kava in šentjanževka.

hovih učinkovin in pravilne rabe. Vse zdravilne rastline nabiramo v do-
mačem okolju. Veliko jih imamo v domačih vrtovih, nekatere pa je pot-
rebno poiskati na planinskih travnikih in pašnikih. 

Z nabiranjem zelišč nikoli ne pretiravamo. Pomembno določilo bon-
tona nabiranja zdravilnih rastlin je, koliko smemo vzeti iz narave. Nikoli 
ne nabiramo v velikih skupinah, ker bi to lahko pomenilo opustošenje 
rastišča. Zaupanje v rastlinske pripravke je v posamezniku na osno-
vi izkušanj in spoznanj. Vsak se zase odloča, ali bo posegel najprej po 
naravnih pripravkih in šele nato po sintetičnih zdravilih. Mi lahko sve-
tujemo, kaj preizkušeno lajša težave, nikoli pa ne smemo biti pamet-
nejši od uradne medicine.«
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Aktualno

OBČINA SOLČAVA V IMENU VSEH OBČIN DO SOFINANCIRANJA NUJNEGA REŠEVALNEGA VOZILA

Vozilo bo financirano s sredstvi razpisa, donatorjev in občin
Občina Solčava je bila v imenu 

vseh sedmih občin, ustanoviteljic 
Zgornjesavinjskega zdravstvene-
ga doma Nazarje uspešna na razpi-
su za sofinanciranje nakupa nujne-
ga reševalnega vozila. S soglasjem 
županov so v zdravstvenem domu 
prodali tri vozila, namenjena sanite-
tnim prevozom. Sanitetne prevoze 
so oddali zunanjemu izvajalcu, za-
to teh vozil ne potrebujejo več. Na-
domeščanje zdravnikov, ki so odšli, 
trenutno poteka nemoteno, enota 
fizioterapije pa je podaljšala delov-
ni čas.

USPEŠNI NA RAZPISU 
V preteklem tednu je bil zaklju-

čen razpis ministrstva za zdravje 
za sofinanciranje pri nakupu nuj-
nih reševalnih vozil (NRV). Na raz-
pisu je kandidirala Občina Solčava 
kot ena od ustanoviteljic Zgornje-
savinjskega zdravstvenega doma 
in bila uspešna. Kot najmanj razvi-
ta občina med sedmimi je bila upra-
vičena do večjega sofinanciranja. 
Od ministrstva naj bi prejela 55 ti-
soč evrov. Ker celoten postopek vo-
di Občina Solčava, bodo tudi dona-
cije in sredstva drugih občin prena-
kazana na njihov račun, s katerega 

bo izvedeno plačilo. Vrednost ureje-
nega vozila po standardu za NRV je 
175.900 evrov. V Zgornjesavinjskem 

zdravstvenem domu imajo sedaj 
štiri reševalna vozila, novo vozilo bo 
peto v njihovem voznem parku. 
ODDAJA SANITETNIH PREVOZOV

Prevozi v zdravstvu se delijo na 
štiri skupine, in sicer na nujne, ne-
nujne, onkološke in dializne. Nuj-
ne prevoze opravljajo z nujno reše-
valnimi vozili, ki so bolje opremlje-
na, nenujne z reševalnimi vozili. Di-
alizne in onkološke prevoze, ki se 

štejejo med sanitetne prevoze, so 
v Zgornjesavinjskem zdravstvenem 
domu z marcem oddali zunanjemu 

izvajalcu. Ti prevozi so jim zaradi 
velikega števila nadur in iztrošenih 
vozil prinašali izgubo, je povedala 
direktorica Darja Es.

PRODAJA VOZIL ZA SANITETNE 
PREVOZE

Zaradi oddaje prevozov so s so-
glasjem županov prodali tri vozila za 
prevoz potnikov. Lani so imeli 25 ti-
soč evrov stroškov samo s popravili 
teh vozil, ki so bila razen enega zelo 

iztrošena. Teh stroškov sedaj ne bo 
več, prav tako ne bo stroškov nad-
ur, zaposlen pa je tudi en reševalec 
manj, je dodala Esova. V zdravstve-
nem domu imajo tudi devet osebnih 
vozil, ki so jih pred nekaj leti kupi-
li na lizing. Vozila ima sedem patro-
nažnih sester, eno je namenjeno za 
zdravstveno vzgojo in eno dostavno 
za hišnika. Stroški lizinga so precej 
manjši, kot so bili prej stroški kilo-
metrine.

KRATKE NOVICE
Pridobivanje dovoljenj za zapo-

slitev zdravnic iz Bosne in Hercego-
vine poteka po planu, prav tako se 
preko razpisov doma in v tujini iš-
čejo zdravniki za delo na nujni po-
moči. Enota fizioterapije od 10. junija 
dalje dela od 6. do 18. ure. V popol-
danskem času so sedaj terapije bolj 
dostopne tistim pacientom, ki niso 
na bolniškem dopustu.

V tem tednu so se sestali zdravni-
ki z županjama in župani ter direk-
torico zdravstvenega doma. Pogo-
varjali so se o aktualni problemati-
ki in viziji zdravstva v Zgornji Savinj-
ski dolini. Več o tem v naslednji šte-
vilki Savinjskih novic.

Štefka Sem

Lani so imeli v Zgornjesavinjskem zdravstvenem domu Nazarje 25 
tisoč evrov stroškov samo s popravili vozil, ki so bila razen enega 

zelo iztrošena. (Foto: IS)

USTAVNO SODIŠČE REPUBLIKE SLOVENIJE 

Uredba o 3. osi ni v neskladju z ustavo 

O natančnejši časovnici projekta je po pojasnilih Darsa v tem 
trenutku še prezgodaj govoriti. (Foto: PNZ)

Prejšnji teden je bila javnost 
seznanjena z odločbo ustavnega 
sodišča glede ustavnosti in zako-
nitosti uredbe o državnem prostor-
skem načrtu za odsek tretje razvoj-
ne osi Šentrupert–Velenje. Sodišče 
je odločilo, da uredba ni v nesklad-
ju z ustavo. Postopek preverja-
nja se je začel lani maja na zahte-
vo združenih civilnih iniciativ ob-
čin Braslovče in Polzela. Odločitev 
sodišča pomeni, da se bodo lah-
ko postopki za gradnjo hitre ceste 
proti Velenju in Koroški nadaljevali. 

IZGUBLJEN ČAS BO TEŽKO 
NADOKNADITI

Kot je zapisano na portalu MMC 
RTV Slovenija, so odločitve veseli 
tako v regiji Saša kot na Koroškem. 

Prav tako so zadovoljstvo nad odlo-
čitvijo ustavnega sodišča izrazili na 
ministrstvu za infrastrukturo. V Sa-
vinjsko-šaleški gospodarski zborni-

ci se strinjajo z oceno koroške mla-
dinske iniciative za 3. razvojno os, 
da je v času, ko se omenjene ak-
tivnosti niso izvajale, nastala ne-

popravljiva škoda v smislu časovne 
komponente gradnje. »Izgubili smo 
več kot leto dni časa, ki ga bo tež-
ko nadoknaditi, zato bomo zahteva-
li pospešitev del na spodnjem odse-
ku severnega kraka tretje razvojne 
osi,« so zapisali v izjavi na zbornici.

DARS BO LAHKO NADALJEVAL 
POSTOPKE 

Na Darsu so v odzivu na odloči-
tev sodišča pojasnili, da bodo lahko 
zdaj nadaljevali dejavnosti, ki so bi-
le upočasnjene oziroma ustavljene 
s pritožbo. Pri tem so omenili par-
celacije, cenitve, odkupe zemljišč in 
projektiranje. O natančnejši časov-
nici projekta je po pojasnilih Darsa v 
tem trenutku še prezgodaj govoriti.

Marija Lebar
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Iz občin, Gospodarstvo

OBČINA LJUBNO

Sanacija plazu bo končana do konca 
meseca

Plaz se je utrgal na delu cestišča v zaselku 
Podplanina. 

(Fotodokumentacija Občine Ljubno)

Obilno deževje, ki smo ga bili deležni v letoš-
njem aprilu in maju, je povzročilo nemalo težav. 
V občini Ljubno se je na odcepu gozdne ceste 
Replje–Rožmanova pustota v zaselku Podpla-
nina utrgal plaz na delu cestišča. Nekaj višje je 
prišlo še do zasutja cestišča. Cesta vodi do do-
mačije in več počitniških hišic, uporabljajo jo tu-
di številni lastniki gozdov na tem območju.

MED 15 IN 20 TISOČ EVRI OCENJENA 
VREDNOST DEL

Občina je takoj pristopila k sanaciji omenje-
nih odsekov. Dela bo izvajalo podjetje Gaber, d. 
o. o., in bodo predvidoma zaključena do konca 
junija. Ocenjena vrednost del je med 15 in 20 ti-
soč evri. 

TGM PETEK BO VZDRŽEVAL LOKALNE 
MAKADAMSKE CESTE

Kot je še povedal direktor občinske uprave 
Radenko Tešanović, je občina v tem času pod-
pisala pogodbo v višini blizu 44 tisoč evrov z 
DDV za vzdrževanje gozdnih cest z izvajalcem 
TGM Petek. Isti izvajalec bo vzdrževal tudi lokal-
ne makadamske ceste, višina pogodbe je okoli 
40 tisoč evrov skupaj z DDV. 

Marija Lebar

OBČINSKI SVET LUČE

Pravilno odlaganje odpadkov pomembno 
za varovanje okolja

Na področju ločenega zbiranja komunalnih 
odpadkov je zaznati nekatere pozitivne trende, 
je navedeno v poročilu o izvajanju te dejavnosti 
na območju občine Luče v letu 2018. Poročilo je 
občinskim svetnikom na nedavni seji predstavil 
direktor koncesionarja PUP Saubermacher Ja-
nez Herodež.

OSVEŠČANJE VSEH POVZROČITELJEV 
ODPADKOV

Količina odloženih odpadkov je bila v lan-
skem letu glede na leto 2017 nižja, prav tako se 
je zmanjšala količina mešanih odpadkov. Po-
hvalno je, da se je zvišala količina ločenih frak-
cij, kot sta embalaža in biološki odpadki. 

Kot je dejal Herodež, se v podjetju trudijo z 
osveščanjem vseh generacij občanov o pravil-
nem odlaganju odpadkov, kar prinaša določe-
ne dobre rezultate, vendar je rezerve za bolj na-
tančno ločevanje še precej. Da bi uporabniki še 
bolj premislili, kaj odlagajo v vreče oziroma po-

sode za ostale odpadke, so lani spremenili fre-
kvenco odvoza in sedaj namesto vsakih štiri-
najst dni, odvažajo embalažo in ostale odpad-
ke vsake tri tedne. 

ZARADI OBISKOVALCEV POLETI VEČJE 
KOLIČINE ODPADKOV

Svetniki so menili, da je ta frekvenca v po-
letnih mesecih, ko je v občini veliko obisko-
valcev in zato več komunalnih odpadkov, ne-
ustrezna in bi bilo odpadke potrebno pobira-
ti in odvažati pogosteje. Včasih je moteč tudi 
neprijeten duh iz posod. Občina in PUP Sau-
bermacher sta že pred časom poslala dopis 
na naslove turističnih ponudnikov na ožjem 
območju samih Luč, če želijo pogostejše od-
voze, vendar so pritrdilno odgovorili le trije 
od njih, je povedal Herodež ter dodal, da bodo 
preučili možnosti, ki jim jih dopušča področ-
na uredba. 

Marija Lebar

7. FESTIVAL GORSKEGA LESA NA 
SOLČAVSKEM

Oglarjenje ima 
prihodnost

Predsednik Društva oglarjev Slovenije Jože 
Prah meni, da danes oglarjenje omogoča 
ohranitev identitete območja. (Foto: Marija 

Šukalo)

V času Festivala gorskega lesa so v soboto, 1. ju-
nija, pripravili predavanje o oglarjenju. Da so dogo-
dek pripravili na Solčavskem, ni naključje, saj so 
v drugi polovici 19. stoletja tod kurili kope in oglje 
prodajali v Železni Kapli. O oglarjenju je spregovo-
ril predsednik Oglarskega društva Slovenije Jože 
Prah. V uvodu je predstavil njegovo zgodovino in 
poudaril, da je bilo oglje pomemben proizvod vse 
do devetdesetih let 19. stoletja.

OGLARJENJE OMOGOČA OHRANITEV 
IDENTITETE OBMOČJA

»Danes oglarjenje omogoča ohranitev identi-
tete območja. Je paradigma samosvojosti skozi 
naravne in grajene posebnosti,« je povedal Prah. 
Danes oglar ni več samo tisti, ki ohranja kulturno 
krajino in zmanjšuje zaraščenost travniških po-
vršin ter opravlja nego v mladem gozdu, temveč 
postaja učitelj, raziskovalec in vodič. Poleg oglja 
lahko namreč »prodaja« še naravno in kultur-
no krajino, oglarsko kolibo, lastne pridelke od ja-
bolčnika do kruha. Prav ta posebnost in drugač-
nost lahko pomenita dober atribut za vabilo turi-
stov v naš prostor. Preživeti noč z oglarjem in pre-
spati v oglarski kolibi je nedvomno doživetje.

LETNO OKROG 500 TON OGLJA
V Sloveniji vsako leto oglari več kot 50 oglar-

jev, ki zložijo in skuhajo na leto približno 100 
kop, kar pomeni okoli 500 ton oglja. Zato je Prah 
prepričan, da ima oglarstvo pri nas prihodnost. 
Oglje, skuhano na slovenskih tleh, ima idealne 
možnosti da dobi prepoznavno blagovno znam-
ko in postane tržno zanimiva dejavnost. Pripo-
more pa tudi k povečanju negovalnih del v goz-
du in zmanjšanju zaraščanja krajine.

Marija Šukalo
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TEDEN GOZDOV

Obeležili 25-letnico javne gozdarske službe in podelili priznanja

Dobitniki priznanj z županoma Ljubnega in Gornjega Grada, Franjom Naraločnikom (prvi z 
leve) in Tonijem Špehom (prvi z desne) (foto: Marija Šukalo)

Letos je naj gozdar postal Toni Breznik, 
vodja nazarske območne enote Zavoda za 

gozdove Slovenije. (Foto: Marija Šukalo)

Ob ribiškem domu na Ljubnem ob Savinji so 
se srečali revirni gozdarji in lastniki gozdov. Na-
zarska območna enota Zavoda za gozdove Slo-
venije je v sodelovanju z ljubensko občino prip-
ravila osrednjo prireditev ob tednu gozdov. Na 
njej so v petek, 31. maja, razglasili najskrbnejše 

lastnike gozdov v krajevnih enotah, najprizadev-
nejšega gozdarja območne enote in drevo leta.

SODELUJEMO Z GOZDOM V DOBRO NARAVE 
IN LJUDI

Pozdravne besede je udeležencem namenil 
župan Franjo Naraločnik, o jubileju javne goz-
darske službe pa je spregovoril vodja nazarske 
območne enote Anton Breznik. »V okviru letoš-
njega tedna gozdov obračamo pogled na gozdo-
ve in gozdarstvo v samostojni Sloveniji in obe-
ležujemo 25-letnico delovanja javne gozdarske 
službe, katere večinski del izvaja Zavod za gozdo-
ve Slovenije. Letos ta poteka pod geslom Sodelu-

jemo z gozdom v dobro narave in ljudi,« je med 
drugim povedal Breznik in nanizal številne sta-
tistične podatke o izkoriščenosti naravnega bo-
gastva. Gozdarstvo v Sloveniji izrazito zaznamu-
je sodelovanje med lastniki gozdov in zavodom 
za gozdarstvo.

NAJSKRBNEJŠIM PRIZNANJA IN PRAKTIČNE 
NAGRADE

Gozdarji skrbijo za gozd in ga skušajo ohra-
niti, pri tem so jim v veliko pomoč tudi lastni-
ki gozdov, ki ohranjajo tako rastlinje kot žival-
stvo. Zato že vrsto let ob tednu gozdov izbere-
jo najskrbnejše gozdarje v posameznih revirjih 
ter jim podelijo priznanja in praktične nagrade. 
Letos so jih prejeli Jože Mlinar – Pirčk iz Boč-
ne, Franc Gostečnik – Keber iz Radegunde, 
Maks Zamernik – Jamelnik iz Konjskega Vrha, 
Alojz Podkrižnik – Stenšak iz Tera in Branko 
Miklavžina – Strž iz Škal pri Velenju.

ZA NAJ GOZDARJA IZBRALI ANTONA 
BREZNIKA

Tudi v svojih vrstah gozdarji izberejo tiste-
ga, ki si s svojim znanjem in strokovnostjo pri-
zadeva za dobrobit gozdov. Letos so se odlo-
čili, da se za vse nasvete in nesebično pomoč 
pri delu zahvalijo svojemu vodji območne eno-
te Antonu Brezniku, ki v letošnjem letu odhaja 
v pokoj. Tako so se mu na svojstven način od-
dolžili za čas, ki ga je vložil v razvoj in populari-
zacijo gozdarske službe.

DREVO LETA NAVADNA BREZA
Za drevo leta so izbrali navadno brezo, ki je eko-

loško pomembna vrsta. Kljub temu, da ni trajna, 
iz nje izdelujejo različne uporabne predmete, kot 
so metle in košare. V kulturnem izročilu je navdih 
umetnikov, obenem je simbol svetlobe in pomladi.

Marija Šukalo

OBČINSKI SVET NAZARJE 

Imenovali občinsko volilno komisijo
Dosedanji občinski volilni komisiji v nazarski 

občini je potekel mandat, zato so občinski svetni-
ki na seji, ki je potekala v četrtek, 6. junija, s skle-
pom potrdili imenovanje nove. Komisijo sestav-
ljajo predsednik ter trije člani in njihovi namestni-
ki, mandatna doba komisije je štiri leta. 

KOMISIJO VODI SODNIK ALI DIPLOMIRANI 
PRAVNIK 

Predsednica občinske volilne komisije v tok-
ratnem mandatu je Marija Krivec, njena na-
mestnica je Natalija Livk Mencigar. Člani komisi-
je in njihovi namestniki so Danijela Sanja Berlo-

žnik in namestnica Špela Tevž, Jožefa Ribežl in 
namestnica Bojana Hren, Jurij Zakrajšek in na-
mestnica Marija Šporin.

Predsednik občinske volilne komisije in nje-
gov namestnik se imenujeta izmed sodnikov ali 
izmed drugih diplomiranih pravnikov. Ostali čla-
ni in njihovi namestniki se imenujejo po predlo-
gih političnih strank, drugih organizacij obča-
nov v občini ter občanov. 

PRISTOJNOSTI KOMISIJE
Občinska volilna komisija skrbi za zako-

nitost volitev v občinski svet; potrjuje posa-

mične kandidature oziroma liste kandida-
tov in sestavlja sezname kandidatov oziroma 
list kandidatov; določa volišča. Imenuje volil-
ne odbore; ugotavlja rezultate glasovanja in 
razglasi, kateri člani občinskega sveta so iz-
voljeni ter daje poročila o izidu volitev; opra-
vlja in vodi neposredno tehnično delo v zve-
zi z volitvami in opravlja druge naloge, ki jih 
določa Zakon o lokalnih volitvah. OVK ima tu-
di pristojnosti pri izvedbi referendumov v ob-
čini.

Marija Lebar
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Iz občin, Ljudje in dogodki

LOGARSKA DOLINA 

Občana moti pobiranje vstopnine v krajinski park

Jože Mlačnik predlaga namesto pobiranja vstopnine v krajinski park 
pobiranje parkirnine. (Foto: Marija Lebar)

V eni od preteklih števil Savinj-
skih novic smo poročali o aprilski 
seji občinskega sveta Solčava, na 
kateri je bil sprejet odlok o pobi-
ranju vstopnine v Krajinski park 
Logarska dolina. Na pisanje se je 
odzval naš bralec Jože Mlačnik, 
ki živi na območju parka, in je že-
lel predstaviti svoj pogled na do-
gajanje v parku in, kot meni, ome-
jevanje svobode gibanja doma-
činom. Za pojasnila in komentar 
smo povprašali tudi na občini. 

OMEJENO GIBANJE
Mlačnik živi na turistični kmeti-

ji Juvanija v Logarski dolini. Kot je 
povedal, ga občina niti lani niti le-
tos ni obvestila o začetku pobira-
nja vstopnine. Letos je sicer o tem 
poslala dopis Mlačnikovi odvetni-
ci in ga tako obvestila posredno. 
Meni tudi, da ni občina oziroma 
režijski obrat, preko katerega po-
teka upravljanje v parku, za pobi-
ranje vstopnine pridobila soglasja 
lastnikov tamkajšnjih zemljišč ozi-
roma domačinov. Ti v času sezo-
ne ter pobiranja vstopnine nima-
jo pretočnega prometa. Nenehno 
se morajo pri vožnji mimo vstopne 
točke izkazovati, prav tako tudi nji-
hovi sorodniki, gostje in drugi obi-
skovalci. »V domači dolini se poču-
timo kot tujci,« je dejal Mlačnik. 

STACIONARNI GOSTJE 
PLAČUJEJO DVAKRAT

Za vstopnino, meni Mlačnik, 
občina nima dovoljenja resorne-
ga ministra. »Po mojem bi bilo 
bolj prav, da bi se namesto vstop-
nine pobiralo parkirnino. Sedaj 
morajo turisti plačevati dvakrat, 
in sicer najprej vstopnino, nato še 
turistično takso. Kako občina po-
rablja tako pobrani denar, ne vem. 
Vem pa, da vse pohodne poti po 
Logarski dolini od decembrske-
ga viharja 2017 še niso očišče-
ne in urejene. Menim, da je zbra-
ni denar namenjen tudi temu.« 
Moti ga, da ne deluje smučarska 
vlečnica, ki je v lasti občine. Delno 
je postavljena tudi na njegovem 
zemljišču. Omenil je še, da teka-
ška smučarska proga ni urejena, 
kot je bilo to v preteklosti.

KRATENJE ZASEBNOSTI
Mlačnik meni, da njegova bese-

da kot družbenika v Logarski doli-
ni, d. o. o., razen prvih nekaj let ni 
bila slišana, prav tako nima nobe-

nega vpliva na odločitve sedaj. Bil 
je proti temu, da se na vhodu v do-
lino postavi nadzorna kamera, ki 
beleži vse premike po cesti. »Ker 
našega mnenja niso upoštevali, 
sem vložil civilno tožbo proti obči-
ni zaradi kršenja pravice do zaseb-
nosti,« je še povedal in dodal, da 
si želi, da bi ga slišali in da bi imel 
enake pravice, kot jih imajo prebi-
valci drugih koncev občine. 

KRAJINSKI PARK JE NARAVNA 
VREDNOTA

Županja Katarina Prelesnik 
je povedala: »Na območju občine 
Solčava se nahaja naravna zna-
menitost – Krajinski park Logar-
ska dolina, razglašena z Odlokom o 
razglasitvi naravnih znamenitosti 
ter kulturnih in zgodovinskih spo-
menikov na območju občine Mo-
zirje. Naravna znamenitost iz prej-
šnjega odstavka se po zakonu o 
varovanju narave šteje za narav-
no vrednoto.

Z odlokom o upravljanju KP Lo-
garska dolina, ki so ga svetniki 
soglasno potrdili, se opredeli ob-
seg, način ter pogoje izvajanja 
pravic oziroma pooblastil v zve-

zi z upravljanjem naravne vredno-
te Krajinski park Logarska dolina.«

VSTOPNINA SAMO ZA 
MOTORIZIRANE OBISKOVALCE
Pritisk obiskovalcev z motorni-

mi vozili močno presega zmoglji-
vost Logarske doline, saj ni razpo-
ložljivih parkirnih mest, čezmerno 
se obremenjuje naravo in tudi pre-
bivalce, je dejala županja. S pobira-
njem vstopnine poskušajo omejiti 
motorni promet v dolini. Spodbuja-
jo uporabo alternativnih prevoznih 
sredstev, električna vozila, kolesa 
… Sprehod po dolini bo prijetnej-
ši, če bo vozil manj. Za obisk doline 
brez motornega vozila ni potrebno 
plačevati vstopnine. 

»Kot županja nikakor ne spreje-
mam očitka, da prebivalcem ovira-
mo gibanje. Mnenja sem tudi, da 
g. Mlačnik ne more govoriti v ime-
nu vseh prebivalcev, saj se veči-
na prebivalcev parka in občanov 
občine Solčava strinja s takšnim 
upravljanjem,« je dejala Prelesni-
kova. 

KAR ČEZ NOČ NI MOGOČE 
ODPRAVITI VSEH POSLEDIC 

ŠTEVILNIH NEURIJ
Turistična taksa in vstopnina 

v KP Logarska dolina so namen-
ska finančna sredstva. V celo-
ti se vračajo nazaj v turizem in v 
upravljanje s krajinskim parkom. 

Vstopnina je edini finančni vir, ki 
zagotavlja upravljavcu upravlja-
nje in vzdrževanje javne infra-
strukture. 

»Ne moremo čez noč in brez 
sodelovanja domačinov odpraviti 
vseh posledic naravnih nesreč,« 
je dejala županja in dodala: »Tru-
dimo se, da delo opravljamo tran-
sparentno. Imamo stalno delov-
no telo – Odbor za upravljanje s 
Krajinskim parkom Logarska doli-
na, v katerem so predstavniki kra-
jinskega parka. Poročila, plane in 
zapisnike odbora objavljamo na 
spletni strani in so javni. Odvisno 
pa je, ali stvari gledamo pozitivno 
ali pa v vsaki stvari iščemo nep-
ravilnosti.«

OBREMENJENI TUDI OSTALI 
ZASELKI 

Prebivalci doline se večinoma 
ukvarjajo s turizmom in bi mo-
rali kontrolirano upravljanje par-
ka prepoznati kot prednost. Tu-
di sredstva se z vstopnino na-
mensko zbirajo za vlaganja v 
park. Prebivalci ostalih zaselkov 
Solčavskega te možnosti nimajo, 
pa je promet tudi v njihovih zasel-
kih čedalje večji, prav tako živijo v 
ekološko občutljivih območjih, je 
dejala županja. 

PRIZADEVANJA ZA 
TRANSPARENTNO IN DOBRO 

SODELOVANJE 
Kot je še povedala, je pos-

tavljena kamera in odstranje-
na smučarska vlečnica še iz ča-
sa upravljanja krajinskega parka 
s strani podjetja Logarska dolina, 
d. o. o. Pri tem občina nima vpliva. 

Občina izvršuje svojo pravi-
co do upravljanja naravne vred-
note krajinski park neposred-
no preko Režijskega obrata Ob-
čine Solčava. »Trudimo se izbolj-
šati upravljanje naravne vrednote 
KP Logarska dolina. Sodelujemo 
z vsemi prebivalci, ministrstvom 
za okolje in prostor in Zavodom 
RS za varstvo narave. Dogovo-
ri potekajo, veliko dela in uskla-
jevanj nas še čaka,« je zaključila 
solčavska županja. 

Marija Lebar
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ZAVOD RUJ IN ZAPOSLITVENI CENTER RUJ NAZARJE

Odprli vrata in predstavili svoje delo

V Zaposlitvenem centru RUJ je zaposlenih 16 delavcev, ki imajo 
pogodbo za redno zaposlitev. (Foto: Benjamin Kanjir)

V Nazarjah so zaposleni dveh 
zavodov, ki delujeta na Obrtniški 
ulici v Nazarjah odprli vrata obi-
skovalcem in predstavili svoje de-
lo. Obiskalo jih je lepo število ljudi, 
ki so se seznanili z vrsto aktivno-
sti, ki potekajo v njihovih prostorih.

PROGRAM SOCIALNE 
VKLJUČENOSTI

V Zavodu RUJ, Centru za izobra-
ževanje, usposabljanje in rehabili-
tacijo, izvajajo tri programe. Prvi je 
program socialne vključenosti, v 
katerega so vključene osebe z od-
ločbo o nezaposljivosti. Kar 38 jih 
prihaja v Nazarje. Z opravili, ki so 
določena za vsakega posebej in so 
jih sposobni opravljati, ohranjajo 
delovne sposobnosti in rutino, ne 
ostajajo doma in se s tem socialno 
ne izključujejo. Za svoje delo pre-
jemajo nagrado. Vsak dan prihaja-
jo v center, s tem pa gojijo občutek 
vključenosti v družbo.

ZAPOSLITVENA REHABILITACIJA 
Drugi program je zaposlitvena 

rehabilitacija. Zavod za zaposlova-

nje v center napoti osebe, ki ima-
jo določene zdravstvene težave 
oziroma ovire pri iskanju zaposli-
tve. Tu opravijo predhodno rehabi-
litacijsko obravnavo, da ugotovijo, 
kolikšne so te težave. Na osnovi te 
lahko pri komisiji prejmejo odloč-
bo o invalidnosti. S tem lahko nato 
koristijo različne druge ugodnosti. 
Najpogostejša je usposabljanje za 
določena konkretna delovna mes-
ta in podobno. 

PREHOD MLADIH
Tretji program Zavoda Ruj je Pre-

hod mladih. Vanj se lahko vključi-

ŠPORTNI CENTER LUČE

Revizijska komisija je zavrnila 
pritožbo za dobavo opreme

Občina Luče je prejšnji teden 
prejela sklep državne revizijske ko-
misije, s katerim je komisija zahte-
vek enega od neizbranih izvajalcev 
za revizijo dobave opreme za Špor-
tni center Luče zavrnila kot neute-
meljen. Kot pravi župan Ciril Rosc, 
so v Lučah na odločbo težko čaka-
li, saj bi se zaradi pritožbe gradnja 
lahko zavlekla. 

IZBIRA NAUSTREZNEJŠEGA 
PONUDNIKA

Občina je novembra lani objavila 
javno naročilo za dobavo in monta-
žo opreme za športni center. V skla-
du s postopki je bil v začetku letoš-
njega februarja izbran najustreznejši 
ponudnik, to je Elan Inventa d. o. o., 
kar je občina ustrezno javno objavila. 
Zoper odločitev o oddaji javnega na-
ročila se je pritožila družba Lesnina 
MG Oprema, ki se je prav tako prijavi-
la na razpis in ni bila izbrana. 

V obsežni obrazložitvi k sklepu je 
državna revizijska komisija podrob-
no opisala celoten postopek in dej-
stva, na katerih je utemeljila svojo 
odločitev, da se zahtevek za revizijo 
zavrne kot neutemeljen.

PO TREH MESECIH ODGOVOR 
REVIZIJSKE KOMISIJE 

Oprema za športni center je speci-
fična in ji je v nekaterih primerih pot-
rebno prilagoditi notranjo gradnjo 
oziroma elemente za možnost ustre-
zne montaže. »Veseli smo, da je ko-
misija potrdila pravilnost naše odlo-
čitve,« je dejal Rosc. Če bi se posto-
pek revizije še zavlekel, bi to po be-
sedah župana lahko privedlo do ob-
čutne zakasnitve dokončanja centra. 
Tega poleg ostalih bodočih uporab-
nikov težko pričakujejo zlasti lučki 
učenci, ki za ure športne vzgoje upo-
rabljajo kulturno dvorano. 

Marija Lebar

jo mladi s posebnimi potrebami do 
starosti 29 let. Bistvo programa je 
pomoč pri prehodu iz osnovne šo-
le na trg dela. Zavod sodeluje s šo-
lami in otrokom pomaga pri iska-
nju njihovih ciljev in interesov, po-

maga jim iskati njihove spretnos-
ti in sposobnosti, da se lahko nato 
lažje vključijo v nadaljnje šolanje in 
so tam uspešnejši.
DRUGI ZAVOD JE ZAPOSLITVENI 

CENTER
V Zaposlitvenem centru RUJ je 

trenutno redno zaposlenih 16 oseb. 
Gre za zavod za usposabljanje in 
zaposlovanje invalidov, ki so na za-
ščitenih delovnih mestih. To pome-
ni, da so ocenjeni in dela zmožni 
med 30 in 70 odstotki. V obratu je 
pet strojev za brizganje plastike za 
trenutno štiri dobavitelje, za katere 
delajo polizdelke. Poleg tega ima-
jo vrsto sestavljalnih del, ob tem 
pa ves čas iščejo nove dobavitelje. 
Slednji lahko s tem, da dajo delo 
invalidom v zaposlitvenem centru, 
izpolnijo kvote, ki jim jih predpisuje 
zakon in ni potrebno, da imajo in-
validne osebe zaposlene v svojih 
podjetjih. 

Benjamin Kanjir

38 oseb
z odločbo o nezaposljivosti dela v 
programu socialne vključenosti v 

Zavodu RUJ v Nazarjah.

OBČINA REČICA OB SAVINJI

Prejemniki letošnjih priznanj
V ponedeljek, 17. junija, bo ob 

prazniku Občine Rečica ob Savinji 
potekala slavnostna seja občin-
skega sveta s podelitvijo priznanj. 
Zlati grb Občine Rečica ob Savinji 
za leto 2019 prejme Vincenc Jeraj 
za prispevek k napredku in razvo-
ju občine ter aktivno delo v dru-
štvih. Srebrni grb prejmeta Fra-
njo Pukart za dolgoletno delo-
vanje v društvih in organih obči-
ne ter Združenje izdelovalcev 
zgornjesavinjskega želodca za 
nadaljevanje tradicije in populari-
zacijo kulinarične posebnosti na-
še doline.

Županja Ana Rebernik bo na 
slavnostni seji podelila priznanja 
društvom, ki slavijo jubilej: Pla-

ninskemu društvu Rečica ob Sa-
vinji ob 40-letnici predanega de-
lovanja na področju planinstva 
in ohranjanja narave, Kulturne-
mu društvu likovnih ustvarjalcev 
Zgornje Savinjske doline Gal za 
20 let aktivnega in organizirane-
ga delovanja in Športnemu dru-
štvu Gmajna Varpolje za 20 let 
vsestranskega delovanja na po-
dročju športa in družabnega živ-
ljenja. Županjino priznanje mla-
dim pa bodo prejeli učenci OŠ Re-
čica ob Savinji za odlične učne 
dosežke v času osnovnošolskega 
izobraževanja: Špela Bider, Klara 
Blekač, Nika Tominšek, Žiga Vra-
bič in Tobija Žuntar.

Barbara Rozoničnik
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PRIKAZ ISKANJA POGREŠANE OSEBE

Usklajenost vseh pristojnih ključnega pomena

Predstavniki policije, gasilcev in enote reševalnih psov so izvedli 
prikaz reševanja pogrešane osebe. 

V soboto, 25. maja, so se na 
kmetiji Dobrovc na Zgornjih Pob-
režjah sestali predstavniki policije, 
gasilcev in enot reševalnih psov. 
Izvedli so prikaz reševanja pogre-
šane osebe, saj je dobro sodelo-
vanje in usposobljenost vseh pri-
stojnih pogoj za učinkovito posre-
dovanje.

PREDNOST PRI ISKANJU 
POZNAVANJE TERENA IN LJUDI
Prikaz iskanja pogrešane osebe 

je potekal na pobudo predstavni-
kov Policijske postaje Mozirje. Po-
močnik komandirja Janez Cen-
trih, poveljnik Gasilske zveze Zgor-
nje Savinjske doline Miro Bre-
zovnik in vodja enote reševalnih 
psov Zgornje Savinjske doline Zo-
ran Janžovnik so bili enotni, da je 
za uspešno posredovanje potreb-
na dobra usklajenost vseh vplete-
nih. Ko je domneva o pogrešanosti 
osebe upravičena, pristojne službe 

pričnejo z iskalno akcijo. Ta se prič-
ne z zbornega mesta. 

Prednost pri iskanju predsta-
vlja poznavanje terena in ljudi. Na 
prvem mestu je varnost iskalcev, 
vpleteni pa upoštevajo zaupnost 
pridobljenih podatkov. Pri tovrstnih 
akcijah so v veliko pomoč reševalni 
psi. Pomembno je, da se iskalno ob-

močje predhodno ne kontaminira z 
ljudmi, ki iščejo na svojo pest in da 
pes išče pred ostalo formacijo.

ZAKLJUČEK OZIROMA 
PREKINITEV ISKALNE AKCIJE
Iskalna akcija se zaključi, ko je 

oseba ali truplo najdeno. V naspro-
tnem primeru lahko vodja iska-
nje začasno prekine in ga nadalju-

je naslednji dan ali na drugem ob-
močju, odvisno od zbranih podat-
kov. V primeru, ko pogrešana ose-
ba ni najdena, akcije pa ni smotrno 
nadaljevati, policija nadaljuje z 
drugimi ukrepi. Na območju Zgor-
nje Savinjske doline beležijo tri po-
grešane osebe, vse so pogrešane 
že dlje časa. 

Novost pri iskanju pogrešanih 
oseb in storilcev kaznivih dejanj 
so brezpilotni zrakoplovi ali droni. 
V prihodnje se policija nadeja upo-
rabe termo kamer, s pomočjo kate-
rih bodo lahko opravljali delo tudi v 
nočnem času.

Tekst in foto: Barbara 
Rozoničnik

ZAVOD ZA GOZDOVE SLOVENIJE, OBMOČNA ENOTA NAZARJE

TIV izziv sedanjosti – problem prihodnosti

Prikaz odstranjevanja mlade rastline (foto: MD)

3 pogrešane osebe
beležijo na območju naše doline, 
in to že dlje časa.

Tujerodne invazivne vrste (TIV) 
postajajo vse večji ekološki, eko-
nomski in zdravstveni problem tudi 
v gozdovih. Za zmanjšanje njihove-
ga vpliva je treba poznati načine ob-
vladovanja, pri tem so velikega po-
mena dobre prakse. V nazarski ob-
močni enoti Zavoda za gozdove Slo-
venije (ZGS OE Nazarje) so zato prip-
ravili delavnico o obvladovanju teh 
vrst na primeru navadne barvilni-
ce. Prisostvovalo je 50 udeležencev, 
od predstavnikov lokalnih skupnosti, 
kmetijske svetovalne službe do goz-
darjev in velikega števila lastnikov 
gozdov. Potekala je v gradu Vrbovec 
v Nazarjah, kjer je sedež območne 
enote, in v gozdu v Dobletini, kjer se 
navadna barvilnica eksplozivno širi.

PREDSTAVITVI
Marijan Denša je predstavil do-

sedanje izkušnje v Gozdno gospo-
darskem območju (GGO) Nazarje 
v zvezi s TIV. Jana Kus Veenvliet iz 
zavoda Symbiosis je predstavila na-
men, cilje in rezultate projekta Life 

Artemis ter vlogo lokalnih skupnosti 
pri obvladovanju tujerodnih invaziv-
nih rastlin, primere dobre prakse in 

napotila za odstranjevanje ter zlasti 
uničevanje TIV.

NAVADNA BARVILNICA NAJVEČJI 
GOZDNOGOJITVENI PROBLEM
Nenad Zagorac in Mateja Cojzer 

(ZGS OE Maribor) sta predstavila in-
vazivne rastlinske vrste in poskuse 
njihovega zatiranja v gozdovih v GGO 
MB, s poudarkom na dobrih in slabih 

praksah načrtovanja in ukrepanja. 
Avtorja ugotavljata, da je »oteženo 
pomlajevanje zaradi velike pokrov-

nosti navadne barvilnice največji 
gozdnogojitveni problem v maribor-
skem gozdnogospodarskem obmo-
čju«. Maja Vrčkovnik (ZGS OE Na-
zarje) je predstavila območje razšir-
jenosti navadne in krhljikaste barvil-
nice, vzroke in načine širjenja v GGO 
Nazarje ter smernice za njihovo ob-
vladovanje.

POMEMBNO UKREPANJE V 
ZAČETNI FAZI

Predavanjem je sledila zanimiva 
razprava, v kateri se je izluščilo, da je 
za obvladovanje TIV zelo pomembno 
ukrepanje v začetni fazi in na lokal-
ni ravni – s čakanjem na rešitve »od 
zgoraj« se vse prevečkrat izgublja 
čas. Pomembno je kritično upošte-
vanje dobrih in slabih praks iz dru-
gih okolij.

OSNOVNI NAMEN DOSEŽEN
Zaradi izredno slabega vremena 

je bil terenski del skrajšan, vendar je 
bil osnovni namen dosežen. Prikaza-
li in preizkusili so različne načine ob-
vladovanja TIV, tudi dosedanje izku-
šnje pri tem. Da je pri zatiranju pot-
rebna vztrajnost in doslednost, je 
nesporno – pred enim tednom po-
žete sadike so se že dobro obrasle. 
Delavnica je bila organizirana v okvi-
ru tedna gozdov in v skladu z letoš-
njim geslom »Sodelujemo z gozdom 
v dobro narave in ljudi«.

MD
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5. KRESNA NOČ Z OKTETOM ŽETEV V LUČAH

»Komando« prevzele ženske

Pevci letos obljubljajo, da bo njihov program »Oktetova čista 
petka«. (Foto: Marija Šukalo)

Pevci Okteta Žetev iz Luč bodo 
svojem domačem kraju ponovno 
zapeli na Kresno noč. V sodelovanju 
s Kulturno-umetniškim društvom 
Tone Mlačnik in Občino Luče prip-
ravljajo 5. tradicionalni koncert. Vse 
ljubitelje vokalnega petja in instru-
mentalne glasbe vabijo, da se jim 
pridružijo v ponedeljek, 24. junija, 
ob 20.30. Zagotavljajo, da bo njihov 
program »Oktetova čista petka«.

Kljub temu, da se je od njih pos-
lovil umetniški vodja Mitja Veni-
šnik, fantje delajo s polno paro. V 
»roke« so jih prav zaradi koncer-
ta vzele tri ženske. Tadeja Robnik 
in Valentina Rosc bosta poskrbe-
li, da bodo fantje osvojili note in 

program, Katja Gruber pa bo kot 
umetniški vodja dodala »finese« in 

1. EX-TEMPORE DEOS 2019

Stanovalci uživali ob nastajanju slik

Prijetno ustvarjanje bo v gornjegrajskem centru starejših postalo 
tradicionalno.

V gornjegrajskem centru starej-
ših so v maju organizirali Ex-tempo-
re DEOS, ki so se ga udeležili ustvar-
jalci iz Zgornje in Spodnje Savinj-
ske doline ter od drugod. Ustvarjali 
so na tematiko »Spomini«, ustvarje-
na dela so na ogled na razstavi v av-
li centra. Po končani razstavi bodo 
njihova dela krasila prostore centra.

Likovna kolonija, poimenovana 
1. EX-tempore DEOS 2019, je bila na-
menjena slikarjem, kiparjem in dru-
gim ustvarjalcem v likovni umetno-
sti, kot tudi vsem drugim, ki so se je 

želeli udeležiti. Glede na široko do-
jemanje teme so lahko avtorji izbi-
rali med najrazličnejšimi tehnikami. 
Dela so bila abstraktna, realistična, 
v tehniki kolaža, akvarela, pastela.

Stanovalci centra so se ustvarjal-
cem pridružil po skupinah. Spozna-
li so različne materiale, ki so jih upo-
rabljali pri likovnem ustvarjanju, kot 
tudi tehnike slikanja in potek na-
stanka slike. Z umetniki so se dru-
žili in bili nad njihovim ustvarjanjem 
navdušeni. 

Tekst in foto: Štefka Sem

LJUDSKA UNIVERZA VELENJE IN OBČINA GORNJI GRAD

Študijski krožek kot nagrada za dolgoletno sodelovanje

Udeleženci študijskega krožka so v angleščini nagovorili tudi 
župana Tonija Špeha (levo). (Foto: Vesna Elsner)

Ljudska univerza Velenje je Ob-
čini Gornji Grad za večletno sodelo-
vanje in udeležencem tečaja angle-
ščine za redno obiskovanje tečaja 
ponudila možnost za nadgradnjo 
znanja angleščine v bolj neformalni 
obliki – »študijskem krožku«. Krožek 
je potekal v dveh težavnostnih sto-
pnjah, za začetnike in tiste z boljšim 
znanjem. Udeleženci so sami pove-
dali, v čem se še želijo izpopolniti. 
Predvsem so se želeli čim več po-
govarjati v tujem jeziku. 

Ob zaključku so se zahvalili župa-
nu Toniju Špehu, predavateljici Li-
diji Potočnik in Vesni Elsner z uni-
verze za priložnost. Sprehodili so se 
po Gornjem Gradu. Udeleženci so v 
angleščini pripovedovali o zgodo-
vini občine ter njenih znamenito-
sti. Med drugimi je udeleženec Kri-
stjan Kramer predstavil svojo pe-
karno, njeno zgodovino in kako pe-
čejo vsako noč svež kruh in peko-
vske izdelke.

Štefka Sem

poskrbela, da bodo njihovi glasovi 
zveneli malo drugače kot pod mo-

ško »komando«, a še vedno zelo 
ubrano in prepričljivo. Pevsko vrzel 
bo zapolnil Rok Prušnik.

Občinstvu bo z lučkimi fanti za-
pela operna pevka Mojca Bitenc 
iz Zgornjih Pobrežij, v goste pri-
haja skupina Eros, za poskočne 
ritme bodo poskrbeli instrumentali-
sti SkorBanda. Tako fante skupine 
Eros kot instrumentaliste SkorBan-
da bo moč slišati tudi po uradnem 
delu koncerta. 

Kljub temu da vsakič znova na 
kresno noč v Luče prihajajo vrhun-
ski glasbeniki, se fantje držijo na-
čela, da je vstop brezplačen in nič 
drugače ne bo niti letos. 

Marija Šukalo
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15. DOBRODELNI KONCERT KARITAS V MOZIRJU

Z roko v roki – iz srca v srce

V družinskem pevskem zboru KD Jurij iz Mozirja sta kot solista 
nastopila Tjaša Šuligoj in Urban Vačovnik. (Foto: Marija Šukalo)

Župnijska Karitas Mozirje-Šmihel 
je pripravila 15. dobrodelni koncert Z 
roko v roki – iz srca v srce v mozirski 
cerkvi. Na prvo junijsko soboto so se 
občinstvu poleg Družinskega pev-
skega zbora Kulturnega društva Jurij 
iz Mozirja predstavili pevci in pevke 
zbora Svetega Nikolaja iz Litije.

V slednjem prepeva 50 pevk in 
pevcev iz Litije in osrednje Sloveni-
je. V desetletju in pol delovanja se 
je zbor razvil v vrhunski sestav, ki je 
postal znan tako doma kot v tujini. 
Na državnih in mednarodnih tekmo-
vanjih se uvršča v sam vrh in osva-
ja nagrade. Zbor od ustanovitve vodi 
Helena Fojkar Zupančič. 

V prvem delu koncerta so prepe-

vali o Mariji v slovenščini, latinščini 
in srbščini. Na orglah jih je spremlja-
la Urška Vidic. Drugi del so namenili 
maju in ljubezni. 

O ljubezni so spregovorili tudi 
recitatorji Mojca Černivšek, Jan 
Škruba in Neža Brezovnik v od-
lomku Visoke pesmi. Mozirski pev-
ci in pevke pod taktirko Janija Šu-
ligoja so k uri glasbe dodali po 
eno ljudsko narodno in eno zabav-
no melodijo.

Moderatorka programa Janja 
Irman Kolar je spregovorila o do-
brodelnosti misijonarke Matere Te-
reze in pozvala obiskovalce, da po-
ložijo svoj dar v skrinjico.

Marija Šukalo

KUD STOPINJE

Predstavitev proznega prvenca Božene Tanšek

O proznem prvencu se je z Boženo Tanšek (v sredini) pogovarjala 
Nevenka Hvalec (levo). Obiskovalci so si lahko ogledali likovno 

razstavo Ine Rop (desno). (Foto: Primož Vajdl)

V okviru mesečnih dogodkov, ki jih 
pripravljajo člani in članice KUD Stopi-
nje, je v Fašunovi hiši na Ljubnem po-
tekal likovno literarni dogodek pod 
naslovom Mavrične stopinje. Osrednja 
točka večera je bila predstavitev knji-
ge Božene Tanšek z naslovom Skozi 
njene oči. Obiskovalci so si lahko ogle-
dali razstavo Ine Rop.

Tanškova je članica društva, ki pri-
haja iz Velenja, a njene korenine izvi-
rajo z Ljubnega. Literarno delo krat-
kih zgodb Skozi njene oči je njena 
tretja samostojna zbirka, a prva proz-
na. Povedala je, da piše že od osnov-
ne šole dalje. Objavljati je začela, ko 
je odšla v pokoj. Pripravljenih ima že 

nekaj novih kratkih zgodb, v nastaja-
nju je tudi roman. Z njo se je pogo-
varjala Nevenka Hvalec.

S svojo likovno razstavo se 
je predstavila tudi nova članica 
društva Ina Rop, ki tudi pesniško 
ustvarja. Kot otrok je večinoma risa-
la z ogljem, kasneje se je preizkusi-
la z oljnimi barvami in s kombina-
cijo različnih tehnik. Zase pravi, da 
slika različne stvari, ko dobi navdih.

Poleg Ropove so svojo literarno 
ustvarjanje predstavili ostali priso-
tni člani društva. Za glasbeni vlo-
žek je s petjem in igranjem na kitaro 
poskrbel Damjan Žvipelj.

Primož Vajdl

GLASBENA ŠOLA NAZARJE

Klavirski recital dijakinj konservatorija iz Maribora

V Glasbeni šoli Nazarje je 
potekal klavirski recital dijakinj 
Konservatorija za glasbo in balet 
Maribor Lee Arnejčič, Ane Pučnik 
in Maje Čerček (z leve).

V dvorani Glasbene šole Nazarje 
je v torek, 28. maja, potekal klavir-
ski recital dijakinj Konservatorija 
za glasbo in balet Maribor. Nasto-
pile so pianistke Ana Pučnik, Lea 
Arnejčič in domačinka Maja Čer-
ček, ki je nižjo glasbeno šolo obi-
skovala v Nazarjah. Po uvodnem 
pozdravu in zahvali za gostolju-
bje profesorice nastopajočih Tjaše 
Šulc Dejanović so poslušalci pris-

luhnili skoraj uro dolgemu recitalu 
mladih pianistk. 
Tekst in foto: Barbara Rozoničnik
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20-LET DELOVANJA OSNOVNE ŠOLE NAZARJE

Z letnim koncertom zborov proslavili jubilej
V jubilejnem letu, ko OŠ Nazarje obeležuje 20. 

obletnico delovanja, so se praznovanju z letnim 
koncertom pridružili tudi šolski zbori pod vod-
stvom Katje Gruber. Polna dvorana Doma kul-
ture Nazarje je bila priča še eni odlični predsta-
vi, ali kot je dejala ravnateljica Vesna Lešnik: 
»Včasih sem prepričana, da boljše in lepše 
predstave ne morete več pripraviti, a me vedno 
znova presenetite in navdušite.«
GLASBENI IGRI IN NEKAJ POSAMEZNIH TOČK

Tokratni koncert je bil malo drugačen in hkra-
ti poseben. Pripravili so glasbeni igri Čudežni 
daljinec v izvedbi mladinskega pevskega zbo-
ra in Gremo na Triglav v izvedbi starejšega otro-
škega pevskega zbora. Obe igri sta v celoti de-
lo zborovodkinje Katje Gruber, pravi spektakel 
pa je predstavljala tudi posebna točka, prired-
ba kultne skladbe britanske skupine The Queen 
Bohemian rhapsody. 

ZGOŠČENKA S POSNETKI ZBOROV MINULIH 
10-IH LET

Ob obletnici so izdali zgoščenko s posnetki 
zborov iz minulih 10-ih let, na kar so še pose-
bej ponosni. Da se pevcem vsaj malo oddolžijo 
za njihov trud in navdušujoče nastope, jih bodo 

konec šolskega leta peljali na izlet na morje. Ko-
nec šolskega leta pa bo tudi trenutek, ko se bo-
do posloviti od 13-ih pevk, ki zaključujejo osnov-
nošolsko izobraževanje. 

Na letnem koncertu se je Lešnikova deveto-
šolkam zahvalila za dolgoletno sodelovanje ter 
prispevek k izjemnim uspehom zborov in s tem 
prepoznavnosti šole: »Dekleta, iskrena hvala za 

vaše glasove, s katerimi ste obogatile zborovsko 
petje na naši šoli, zaradi vas so vse pesmi zve-
nele še bolj ubrano.« 

Koncert je bil posvečen tudi prazniku nazarske 

krajevne skupnosti. Med povabljenimi gosti sta bila 
župan Matej Pečovnik in Inge Breznik, svetoval-
ka za glasbeno umetnost iz Zavoda RS za šolstvo.

Barbara Rozoničnik

Na letnem koncertu zborov OŠ Nazarje se je od devetletnega prepevanja pod taktirko 
zborovodkinje Katje Gruber poslovilo 13 devetošolk. (Foto: Barbara Rozoničnik)

KONCERT PEVSKIH ZBOROV OSNOVNE ŠOLE REČICA OB SAVINJI

Ob zabavi tudi dobrodelnost

Pevci in pevke otroških in mladinskega pevskega zbora so prepevali tako narodno zabavne 
kot otroške pesmi. (Foto: Marija Šukalo)

»Pesem ta namenjena tistim je ljudem, ki bi 
kar predali se, ko naletijo na problem. A doka-
zujejo izkušnje, govori nam zdrav razum, bo-
lje se živi, če imaš pogum,« je bilo slišati iz grl 
otroškega mlajšega in starejšega ter mladin-
skega pevskega zbora rečiške osnovne šole. S 
to pesmijo so pričeli dobrodelni koncert v pe-
tek, 24. maja. Ob zabavi in petju so obiskoval-
ci s prostovoljnimi prispevki za pecivo polni-
li šolski sklad. 

NAMEN ŠOLSKEGA SKLADA
Ravnatelj Peter Podgoršek je predstavil de-

lo šole in namen šolskega sklada. Z njegovo po-
močjo več kot desetletje skrbijo za pomoč social-
no ogroženim učencem, zagotavljajo enake mož-

nosti za vse ter dvigujejo splošno kvaliteto pouka. 
Za prostovoljne prispevke se je zahvalila 

predsednica sklada Karmen Rovšnik. Brez ve-
likodušnosti staršev in ostalih obiskovalcem ne 
bi uspeli zbrati potrebni denar. Pri peki peciva 
pa so pomagali tako starši kot osebje šole. 

OSEM KROGOV ODLIČNOSTI
Na dogodku so predstavili projekt osem kro-

gov odličnosti. To je osem vrednot, načinov in 
posebnih strategij, kako živeti polno in zadovolj-
no življenje. 

Pesmi so se prepletale z razmišljanjem o de-
lavnicah učencev, na katerih so se srečali z ži-
vljenjskimi zgodbami slovenskih in svetovnih 
osebnosti. 

Kakovostno preživeta ura ob narodnih, pona-
rodelih in otroških pesmih ter plesu je dvigni-

la tudi kakovost življenja poslušalcev in učen-
cev. Slednji so navdušili s pesmijo, občinstvo pa 
se je odzvalo z bučnim aplavzom, ki je terjal po-
daljšek. 

Marija Šukalo

DOPOLNILO INFORMACIJE
Glede 9. hitrostnega vzpona na Farbanco, 

o katerem smo pisali v 23. številki Savinjskih 
novic, smo naknadno zvedeli, da je potekal 
v okviru praznovanja krajevne skupnosti Ko-
karje in da je s finančnim prispevkom, na-
menjenim pogostitvi udeležencev, pripomo-
gla krajevna skupnost. 

TG
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9. MRAZEKOV POHOD

Na desetem pohodu si želijo večjo udeležbo domačinov

Ob spominski plošči so praporščaki, člani Kulturno zgodovinskega društva Triglav in ostali 
pohodniki prisluhnili kulturnemu programu. (Foto: Jani Tevž)

Člani bočke krajevne organizacije Združenja 
borcev za vrednote NOB so zadnjo majsko sobo-
to organizirali deveti Mrazekov pohod v Bočke 
grabne. Kljub nekoliko manjši udeležbi je pohod 
potekal v prijetnem druženju. Pohoda so se ude-
ležili tudi člani Kulturno zgodovinskega društva 
Triglav v partizanskih oblačilih.

POHOD OB KORAČNICAH
Pohodniki so se zbrali pri spomeniku padlim 

krajanom Bočne v 1. svetovni vojni in borcem 
NOB ter žrtvam okupatorjevega nasilja 1941–
1945. Na pokopališču so prižgali svečo in položi-
li cvetje na grob, kjer sta pokopana Ivan Žmavc 
Mrazek in njegov sin Franc ter še devet nezna-
nih borcev. Pot jih je naprej vodila do nekdanje 
bolnice v Bočkih grabnih, kjer so pripravili kraj-
ši kulturni program. Med pohodniki so bili tudi 
Mrazekovi sorodniki.

IVAN ŽMAVC – MRAZEK
Mrazek je bil prvi organizator upora proti oku-

patorju v Zadrečki dolini. Nemci so ga zato prišli 
aretirat, a ga gestapo ni našel doma. Ko so vdr-
li v hišo, jim je njegov štirinajstletni sin ušel sko-

LJUBIJA

Ivan Čopar ogrebel velik roj čebel

Za izkušenega čebelarja Ivana Čoparja je 
bilo tokrat ogrebanje enostavno opravilo, 

saj ni bilo skoraj nobenih ovir in ne 
problematične višine.

Druga faza ogrebanja

Nič nenavadnega ni, če se sredi sadovnjaka 
pojavi roj čebel, ki je skupaj z matico pobegnil 
»od doma« in si našel začasno mesto na dreve-
su. To se je zgodilo pred dnevi v Ljubiji. Občan se 
je ob tem dogodku obrnil na znanega čebelarja 
Ivana Čoparja, ki je kasneje pospravil čebeljo 
družino v prav za takšne primere izdelani panj. 

Kaj in kako narediti ob dogodku, ki nas presene-
ti, recimo v okolju gospodarskega objekta, sredi 
vrta ali sadovnjaka?

POMEMBNO JE HITRO POSREDOVANJE
Občan v Ljubiji, ki se je znašel pred velikim 

»grozdom« čebel, sprva ni vedel, kaj storiti. 
Kmalu se je spomnil, da so za takšne primere 
najbolj poklicani čebelarji. V tem primeru se je 

Čopar na obvestilo o »najdbi« odzval zelo hit-
ro, saj je bilo potrebno pobegli roj čebel še pred 
nočjo ogrebsti.

Poskrbel je za čebelarsko zaščitno obleko z 
masko, v vozilo naložil prenosni transportni panj 
in se odpravil do vrta, kjer je poldrugi meter nad 
trato v javorjevem grmu visel obilen roj, ocenje-
no z več tisoč čebelami. Kot je čebelar razložil, 
je bilo »ogrebanje« tokrat enostavno opravilo za 
izkušenega čebelarja, saj ni bilo skoraj nobenih 
ovir in ne problematične višine.

ČEBELJI ROJ JE DOBIL »NOVI DOM«
Ker se je bližal mrak, so se čebele že umirja-

le, tako je bilo to strokovno početje še nekoliko 
lažje. V pol ure so bile čebele z matico v varnem 
zavetju. Naslednjega dne je bilo potrebno opra-
viti identifikacijo panja s prepoznavo matice, če 
je bila označena, kot veleva dogovor med čebe-
larji. V tem primeru je čebelji roj dobil novi dom, 
kjer bo opravljal svoje poslanstvo v Čoparjevem 
čebelnjaku.

Čebelar in strokovnjak za apiterapijo je ob 
tem dejal, da letošnje vremenske razmere ne 
zagotavljajo dobrega obeta za čebelarsko leti-
no. A sezona še ni povsem odpisana, kot je slišal 
od mnogih kolegov.

Tekst in foto: Jože Miklavc

zi okno in obvestil očeta, da ni šel domov. Odtlej 
je Ivan deloval v ilegali, nagovarjal sokrajane 
k uporu proti okupatorju in izvedel nekaj sa-
mostojnih akcij. Nemci so porušili njegov dom, 

izselili družino, le sinu Frančku je uspelo, da se 
je pridružil očetu. Aprila 1943 je Mrazek naletel 
na zasedo in v boju umrl.

Štefka Sem
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POHOD PO TREH OBČINAH

Z rekreativnim druženjem obeležili dan računovodij 

Udeleženci pohoda iz zgornjesavinjskih občin so si mesto za počitek izbrali ob križu, ki stoji 
na poti do vrha. (Foto: Marija Šukalo)

Med društvi, ki niso omejena samo na delo-
vanje ene občine, je tudi Društvo računovodij, fi-
nančnikov in revizorjev Zgornje Savinjske doli-
ne, ki ima trenutno sedež na Rečici ob Savinji. 
Društvo je med aktivnimi soustvarjalci dogaja-
nja v Centru za družine Medgen hiša, kjer me-
sečno omogočajo različna izobraževanja in iz-
vajajo številne druge aktivnosti. 

POHOD NA HOM
V petek, 24. maja, je društvo ob podpori Med-

gen hiše organiziralo pohod na Hom. Gre za vzpe-
tino nad vasjo Meliše, ki postaja čedalje bolj prilju-
bljena pohodniška točka, razprostira pa se na ob-
močju občin Ljubno, Gornji Grad in Rečica ob Sa-
vinji. Pohodniki so na lep sončen dan prečkali Sa-
vinjo, si ogledali eno najlepših vasi – Meliše, ter se 
pod vodstvom Marjana Kolenca in Bojana Kotni-
ka odpravili na Hom. Ob vračanju so si med drugim 
ogledali ribjo stezo na Grušoveljskem jezu, pohod 
pa zaključili z druženjem in pogostitvijo. 

OBELEŽILI DAN RAČUNOVODIJ
Kot je povedala predsednica društva Zdenka 

Presečnik Firšt, so s pohodom obeležili tudi dan 

računovodij, ki je sicer aprila, vendar imajo takrat 
vsi, ki se ukvarjajo s številkami, največ dela. 

Marija Šukalo

SREČANJE NEKDANJIH UČENCEV ŠOLE V NOVI ŠTIFTI

Po 55 letih se je marsikaj spremenilo

Sošolci iz Nove Štifte, ki so pred 55 leti zapustili šolske klopi, so se ponovno srečali.

Srečati sošolce po 55 letih in hkrati praznovati 
okroglih 70 let, vse to so letos v paketu ob srečanju 
proslavili nekdanji učenci šole v Novi Štifti, letnik 
1949. Stanka Kerznar je skupaj zbrala skoraj vse 
še živeče sošolce in tudi eno od učiteljic.

PO MAŠI PRIJETNO DRUŽENJE
Sošolci so se dobili v Novi Štifti, kjer so pri-

sostvovali maši, nato so se ob kosilu in glasbi dru-
žili v Gornjem Gradu. Maševal je Srečko Golob, 
eden od sošolcev, somaševal pa novoštiftni žu-
pnik Alojz Ternar. Od 26 učencev se jih je sreča-
nja udeležilo 17. Pet je že pokojnih, štirje se srečanja 
iz različnih razlogov niso udeležili. Tem za klepet ni 

zmanjkalo, saj se nekateri niso srečali že, odkar so 
zapustili šolske klopi. Obudili so spomine na šolske 
dni, na mladost in življenje v kraju. 

PRISOTNA TUDI UČITELJICA
Kar nekaj učiteljev jih je poučevalo v osmih le-

tih šolanja. Med njimi je bila Pavla Golob iz Mozir-
ja, ki sedaj živi v centru starejših v Gornjem Gra-
du. S pomočjo hčerke je prišla na srečanje in še 
vedno vse učence poznala po imenih in priimkih. 
Večina sošolcev živi v Zgornji Savinjski dolini, za-
to so si obljubili, da se bodo v družbi zakoncev 
še srečevali.

Štefka Sem, foto: Katarina Poiškrun

REČICA OB SAVINJI

»Visoka gosta« 
zasedla električni 

drog v trgu

Samec in samica s klokotanjem s kljunom 
utrjujeta svojo ljubezen. (Foto: Marija Šukalo)

Mirno sobotno jutro, 8. junija, je rečiški trg 
prebudilo nevsakdanje ropotanje. V bližini trgo-
vine sta na električni drog pristala samec in sa-
mica bele štorklje in z značilnim klokotanjem s 
kljunom naznanila, da sta »zaljubljena«. Čez dan 
odhajata na lov za hrano in se v presledkih vra-
čata nazaj. Ko se znoči, tam tudi prespita in ju je 
moč ponovno slišati ob svitu. V Sloveniji je pred 
enajstimi leti gnezdilo 235 parov štorkelj, največ 
v Prekmurju, v zadnjih letih pa jih je moč opazi-
ti tudi v naši dolini. 

Marija Šukalo
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GASILSKO TEKMOVANJE NA LAZAH

Dekleta iz Andraža nad Polzelo ubranile lansko zmago

Gasilci in gasilke so morali na poligonu pokazati veliko spretnosti in 
biti obenem hitri. (Foto: Primož Vajdl)

V začetku meseca junija je na 
Lazah potekal 29. turnir za kip sv. 
Florjana za desetine članic in čla-
nov v organizaciji Prostovoljnega 
gasilskega društva Gorica ob Dre-
ti. Gasilci in gasilske so se pome-
rili v suhi vaji z motorno brizgalno. 
Vsaka ekipa je opravila dve vaji za-
pored, štela pa se je tista, ki je bila 
boljše izvedena.

Najboljše tri ekipe so v trajno 
last prejele pokale, prvouvrščeni 
pri moških in ženskah pa še pre-
hodno nagrado kip sv. Florjana. V 
kolikor ekipi uspe zmagati trikrat 

REGIJSKA GASILSKA ORIENTACIJA

Radmirske pionirke uvrščene na državno prvenstvo

Mlade gasilke iz Radmirja so se z osvojenim drugim mestom 
uvrstile na državno prvenstvo v gasilski orientaciji. 

(Foto: Primož Vajdl)

V nedeljo, 26. maja, je v Šmartnem 
ob Dreti v organizaciji tamkajšnjega 
prostovoljnega gasilskega društva, 
potekalo regijsko tekmovanje v ga-
silski orientaciji za mladino. Nosilec 
tekmovanja je bila Gasilska zveza 
(GZ) Zgornje Savinjske doline. Sode-
lovale so ekipe na nivoju GZ Šaleške 
doline, Prebolda, Žalca in domače 
zveze. Najboljši dve ekipi iz vsake ka-
tegorije sta se uvrstili na državno pr-
venstvo, ki bo 14. septembra poteka-
lo na Kopah. Med domačimi ekipami 
je to uspelo pionirkam iz Radmirja.

Mladi gasilci iz naše doline so se 
na tekmovanju dostojno odrezali. Na 
zmagovalni oder se je uvrstilo kar 
šest ekip. Radmirske pionirke so si 
z drugim mestom zagotovile nastop 

na državnem prvenstvu. Na najniž-
jo stopničko so stopili še mladinci, 
pionirke in pripravnice iz Šmartne-

GASILSKA ORIENTACIJA V OKONINI

Najboljše ekipe na regijsko tekmovanje

Utrinek s tekmovanja iz gasilske orientacije za gasilsko mladino
(Fotodokumentacija PGD Okonina)

Prostovoljno gasilsko društvo 
Okonina je maja organiziralo tek-
movanje iz gasilske orientacije 
za gasilsko mladino. Tekmovanja 
se je udeležilo več kot 140 otrok z 
območja Gasilske zveze Zgornje 
Savinjske doline. Med pionirji so 
bili najboljši člani ekipe Okonina 
1, med pionirkami Radmirje, pri 
mladinkah Okonina ter pri mla-
dincih in pripravnikih Šmartno 

ob Dreti. Najboljše ekipe so se 
uvrstile na regijsko tekmovanje.

Tekmovanja so se udeleži-
le ekipe iz prostovoljnih gasil-
skih društev Okonina, Radmirje, 
Šmartno ob Dreti, Solčava, Pob-
režje ob Savinji, Luče, Grušovlje 
in Nova Štifta. Največja udeležba 
ekip je bila med pionirji in mla-
dinci. 

Štefka Sem

ga ob Dreti, mladinke iz Okonine ter 
pripravniki iz Luč. Tekmovanja se je 
udeležilo 57 ekip v šestih kategorijah.

Vsaka ekipa, ki so jo zastopali tri-
je tekmovalci, je morala preteči do-
ločen del proge, na kateri so jih ča-
kale vmesne točke z vajami. Na njih 
so vezali vozle, zvijali cevi, navezo-
vali gasilsko orodje, tekmovali z ve-
drovko ter se preizkusili v prepozna-
vanju topografskih znakov in prak-
tičnih vajah s kompasom.

Udeležence so ob koncu pozdra-
vili nazarski župan Matej Pečovnik, 
predsednik domače gasilske zveze 
Janko Žunter, predsednik Savinj-
sko-Šaleške gasilske regije Bran-
ko Verk ter Katarina Petač, predse-
dnica Savinjsko-Šaleške regije pri 
Mladinskem svetu Gasilske zveze 
Slovenije.

Primož Vajdl

zapored, ga prejme v trajno last. 
Tekmovanja se je udeležilo deset 
moških in devet ženskih ekip iz na-
ših in sosednjih društev.

V ženski konkurenci so gasilke iz 
Andraža nad Polzelo ubranile lan-
sko zmago in so tako le še korak 
oddaljene od tega, da prehodno 
nagrado dobijo v trajno last. Med 
moškimi ekipami so prehodni po-
kal osvojili člani PGD Lokovica, ki 
se že nekaj let zapovrstjo s sosedi 
iz PGD Šoštanj mesto menjajo na 
najvišji stopnički. 

Primož Vajdl
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ŠPORTNO PLEZANJE 

Uspešna sezona mladih mozirskih plezalcev 

Najmlajši mozirski cicibani že pridno osvajajo vrhove. Stojijo zadaj z leve: Staša Bitenc, 
Nace Planovšek, Joži Kovač, Pia Kovač, spredaj z leve: trener Erih Obrez, Zoja Emeršič, Tajda 

Vajngerl, Manca Šuligoj, Alina Bitenc in Lina Sedušak. (Foto: Cvetka Pukart)

Plezalne stene v Slovenski Bistrici, Trbovljah, 
Brežicah, Vojniku in Celju so gostile tekme mla-
dih športnih plezalcev vzhodne lige v sezoni 
2019, na katerih so uspešno nastopili tudi pred-
stavniki Športno plezalne sekcije Planinskega 
društva Mozirje. Tako v težavnosti kot na balva-
nih in v hitrosti so se pogumno spoprijeli s svo-
jimi vrstniki iz 29 klubov in med 434 nastopajo-
čimi zasedli zlato sredino, kar je glede na pogo-
je in infrastrukturo, ki je na razpolago v Zgornji 
Savinjski dolini, lep uspeh.

VERBUČ NA DOBRI POTI DO NASLOVA 
DRŽAVNEGA PRVAKA

Če so najmlajši že zaključili sezono, to ne velja 
za kadete, mladince in člane, ki jih čakajo še dr-
žavna prvenstva. Na tekmi v hitrostnem plezanju 
v Celju je vidno vlogo odigral najuspešnejši tek-
movalec mozirske plezalne sekcije Grega Ver-
buč, ki je na dobri poti, da se ponovno okiti z nas-
lovom državnega prvaka. Kljub temu, da je v tem 
letu prestopil v višjo, kadetsko kategorijo, je na 
prvi hitrostni tekmi, z osebnim rekordom 8,17 se-
kunde, pometel s konkurenco, kar potrjuje izbor v 
mladinsko slovensko reprezentanco. 

Zasluge za uspešne rezultate vseh selekcij 
gre poleg marljivosti in vztrajnosti tekmovalcev 
pripisati vodji in trenerju mozirske plezalne sek-
cije Erihu Obrezu. 

KDAJ SODOBEN PLEZALNI CENTER?
Člani sekcije in vsi, ki so povezani s pleza-

njem v dolini, si želijo sodoben plezalni center, 

ki bi omogočal boljše in kvalitetnejše pogoje 
za vadbo. Ta problematika bi sodila na kolegi-
je županov in gospodarstvenikov, saj je špor-
tno plezanje po novem olimpijska športna di-
sciplina, s katero se ukvarja tudi vse več Zgor-
njesavinjčanov.

FP

PLANINSKO DRUŠTVO SOLČAVA

Matkov škaf vsako leto zanimiv za obiskovalce

Z globino okrog šestih metrov je Matkov škaf privabil nekaj deset 
pohodnikov in planincev. (Foto: Črt Ošep)

Prvo junijsko nedeljo je številne 
ljubitelje neokrnjene narave in pla-
nin tudi letos pot zanesla v Matkov 
kot, točneje na tradicionalni pohod 
do Matkovega škafa. Zaradi letoš-
nje s snegom ne ravno radodarne 
zime je bila pot do naravne zname-
nitosti, ki jo vsako leto ustvari na-
rava pod previsno steno mogočne 
Mrzle gore, bistveno lažja, saj os-

tanki snega niso segali tako daleč 
v dolino. 

Prav zaradi tega ni bilo priča-
kovati ekstremno globoke »luknje 
v snegu«, z globino okrog šestih 
metrov pa je Matkov škaf kljub te-
mu privabil nekaj deset pohodni-
kov in planincev, ki so lahko priš-
li na svoj račun. Za občudovanje 
takšnih naravnih znamenitosti na-

mreč niso pomembni rezultati, ki 
se lahko merijo z metrom, ampak 
sama neokrnjenost Matkovega ko-
ta, ki je pač vedno zagotovilo, da iz-

MLADINSKA KNJIGA MESECA V KNJIŽNICI MOZIRJE

Andrej Rozman Roza: Pesmi iz galerije
Andrej Rozman Roza je s svo-

jim delom Pesmi iz galerije letoš-
nji prejemnik desetnice, nagrade 
Društva slovenskih pisateljev za 
najboljšo otroško ali mladinsko de-
lo. Gre za eno najvidnejših doma-
čih književnih nagrad, za nagraje-
no pesniško zbirko, ki predstavlja 
35 slik iz stalne zbirke Narodne ga-
lerije. 

Slike v knjigi so predstavljene 
tudi s kratkimi umetnostnozgodo-
vinskimi zanimivostmi in z izstopa-
jočimi likovnimi posebnostmi. Za 
piko na i z duhovitimi stripovskimi 
vinjetami poskrbi ilustrator Jakob 
Klemenčič. Knjigo zaključujeta sli-

let in prijetno druženje planinskih 
prijateljev v tem raju pod Mrzlo go-
ro vedno ostane v lepem spominu. 

Franjo Atelšek

kovno kazalo s temeljnimi podatki 
o izbranih slikah in izbor literature.
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2. MEDNARODNI MITING ATLETSKE ZVEZE SLOVENIJE V LJUBLJANI

Mihalinčeva v šprintu na 100 metrov pritekla zmago

Maja Mihalinec je dobila že ponudbe za 
tekme na tujem, a se je odločila, da bo tekla 
doma, ker je zveza spet obudila mednarodno 
ligo. (Foto: Peter Katelic/AZS)

Atletska zveza Slovenije je v Ljubljani orga-
nizirala drugi miting v mednarodni ligi. Med na-
stopajočimi je bila tudi Mozirjanka Maja Miha-
linec. Članica Atletskega društva Mass Ljublja-
na si je v sredo, 5. junija, v šprintu na 100 me-
trov pritekla zmago. Za progo je porabila 11,53 
sekunde.

Čeprav je bilo vreme sončno, je tekmoval-
ce oviral veter. »Zelo sem se približala svojim 
osebnim rekordom, a se je sezona na prostem 
komajda začela. To kaže, da smo dobro delali 
v pripravah. Dobila sem že ponudbe za tekme 

5. VZPON S PONY KOLESOM NA VRŠIČ

Na prelaz »grizli« tudi zgornjesavinjski Fentilčki

Zgornjesavinjčani so se podviga lotili zelo resno in se dogodku primerno tudi opremili.

Prva sobota v juniju je v Kranjski Gori minila v 
znamenju 5. kolesarskega vzpona na slovenski 
najvišje ležeči cestni prelaz Vršič. Na vrh se je 
podalo rekordno število udeležencev iz devetih 
držav – 1.300 kolesarjev. Ti so z retro kolesi brez 
prestav – ponyji premagali 13-kilometrsko pot.

Med udeleženci so bili tudi predstavniki iz 
naše doline. Skupina ljubiteljev ponyjev pod 
idejnim vodstvom Luke Marolta, Marka Ma-
cuna in Mihe Robnika se je podviga lotila res-
no in se dogodku primerno opremila. Niso bili 
najhitrejši, a so tako vzpon kot spust premaga-
li, kot se spodobi. Iz 17-članske ekipe Fentilčk-
ov, kot so se poimenovali, so bili najhitreje na 
vrhu Samo Janež, Matevž Kotnik in Jure Melavc. 

na tujem, a sem se odločila, da bom tekla do-
ma, ker je zveza spet obudila mednarodno ligo. 
Po evropskih igrah v Minsku pa bom znova tek-
la tudi na tujem,« ob koncu tekme ni skrivala za-
dovoljstva Mozirjanka, ki tokrat ni tekla na 200 
metrov. 

Marija Šukalo

Med dekleti pa Katarina Strmčnik, Alenka Ver-
buč in Mojca Polčnik.

Sicer pa se je najbolje odrezal gorski kolesar 
Luka Tavčar, ki je progo prevozil v rekordnem 
času (40 min in 54 sek). Najboljša v ženski kon-

kurenci je bila Laura Šimenc, ki je za vzpon pot-
rebovala 51 minut in 19 sekund. Za Šimenčevo je 
bila to tretja zaporedna zmaga na tej progi.

Marija Šukalo, fotodokumentacija Luke 
Marolta

ULTRAMARATON CELJE–LOGARSKA DOLINA

Tekači jeseni ne bodo tekli znamenitega maratona
Prve septembrske sobote so bile 

že več let zapovrstjo rezervirane za 
eno najzahtevnejših tekaških pri-
reditev, več kot 70-kilometrski ul-

tramaraton Celjski sejem: Celje–
Logarska dolina. Tekmovalci so se 
teku lahko pridružili tudi na vme-
snih startih v Mozirju, Ljubnem in 

Lučah. Zaradi različnih okoliščin 
pa letošnji maraton ni bil razpisan.

VEDNO VEČJA LOGISTIČNA 
ZAHTEVNOST 

Maraton je veljal za največji to-
vrstni tekaški dogodek pri nas, ki je 
zaradi premalo interesa za takšne 
ekstremne podvige postal preve-
lik organizacijski zalogaj. Kot so 
v pismu za javnost povedali pod-
predsednik Društva maratoncev in 
pohodnikov Celje Ivan Žaberl, iz-
vršni direktor Celjski sejem mag. 
Robert Otorepec in predsedni-
ca Športno rekreativnega društva 
Celjski sejem Nina Ermenc Pan-
gerl, je eden glavnih razlogov za 
neizvedbo vedno večja logistič-

na zahtevnost dogodka ter visoki 
stroški. Velik prispevek pri organi-
zaciji dogodka je dodala tudi Slo-
venska vojska in občine, skozi ka-
tere je potekala trasa.

ODLOK OBČINE TUDI PROTI 
MARATONU

Po besedah organizatorjev je 
poleg že navedenih dodaten raz-
log, da tekači jeseni ne bodo tekli 
maratona, nenaklonjenost večine, 
ki delujejo v Logarski dolini. S stra-
ni Občine Solčava so bili seznanje-
ni, da je v fazi sprejemanja občin-
ski odlok, s katerim bodo prepove-
dali vse javne prireditve v dolini v 
cilju zaščite krajinskega parka.

Primož Vajdl
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18. VETERANSKE ŠPORTNE IGRE

Mozirje gostilo več 
kot 800 veteranov 
V soboto so se v Mozirju na tradicionalnih 

športnih igrah zbrali veterani vojne za Slove-
nijo iz vseh slovenskih regij. Gostitelji 18. špor-
tnega srečanja so bili člani Območnega združe-
nja veteranov vojne za Slovenijo Zgornjesavinj-
sko-Zadrečke doline in mozirskega odbora Poli-
cijskega veteranskega društva Sever za celjsko 
območje. Čeprav na koncu najboljše ekipe prej-
mejo medalje in pokale, je osrednji namen špor-
tnih iger druženje in povezovanje. V lepem pole-
tnem vremenu so igre v šestih disciplinah kljub 
velikemu številu sodelujočih potekale tekoče, za 
kar so si organizatorji prislužili pohvale udele-
žencev. O rezultatih pa več prihodnjič.

Benjamin Kanjir

SSK LJUBNO OB SAVINJI BTC

Zmaga Jana 
Bobmeka 

Poletna sezona se je za skakalce Smučarsko 
skakalnega kluba Ljubno ob Savinji BTC začela 
na tekmovanju za pokal Mestne občine Velenje. 
Dobro pripravljeni skakalci so že na prvi tekmi 
napovedali zanimivo poletno sezono.

Med člani je vso konkurenco premagal Jan 
Bombek, družbo na stopničkah mu je delal Lo-
vro Vodušek, ki je osvojil tretje mesto. Karlo Vo-
dušek je med mladinci do 18 let osvojil drugo 
mesto, Lenart Presečnik je bil peti. Tretje mes-
to je osvojil tudi Gašper Presečnik, mesto nižje 
je bila Tinkara Žehelj, oba v kategoriji do 12 let.

ŠS

STRELSKO DRUŠTVO GORNJI GRAD 

Vodi Ivan Rihter
Strelsko društvo Gornji Grad je v nedeljo orga-

niziralo 1. strelsko tekmo z malokalibrsko puško 
leže brez naslona na strelišču Zagradišče. Strel-
ci so streljali na 50 metrov v malokalibrsko tar-
čo po 5 nabojev za preizkus in 10 za oceno. Kljub 
treningu v soboto, ko so dosegali dobre rezultate, 
na tekmi tega niso ponovili, saj sta le dva strelca 
streljala odlično, ostali pa pod povprečjem.

Zmagal je Ivan Rihter (91 krogov) pred Petrom 
Bezovškom (79) in Borisom Purnatom (69). Tre-
nutni vrstni red v kombinaciji po tej tekmi je: 1. 
Ivan Rihter (295 točk), 2 Tomaž Trogar (295) in 3. 
Boris Purnat (293).

Janez Kolar 
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Odgovor
V prejšnji številki Savinjskih novic je gospod 

Zvone Zupan v imenu Civilne iniciative za oh-
ranitev zdravja Zgornjesavinjčanov podal ob-
razložitev 16. člena o ustanovitvi JZ Zgornje Sa-
vinjski zdravstveni dom Nazarje, ki govori o kri-
tju primanjkljaja. Podajam odgovor.

Zdravstveni sistem
Sistem primarnega zdravstva temelji na 

osebnem zdravniku, ki predstavlja »vratarja« 
v zdravstvenem sistemu. 

Splošno zdravstvo (in vodovod) v Zgornji Savinjski dolini
Pogovarjam se z občani, koristniki in izvajalci 

zdravstvenih storitev, prebiram že kar srhljivo na-
daljevanko v Savinjskih novicah, analiziram izja-
ve vodstva Zdravstvenega doma, Civilne iniciati-
ve in županov. Od povsod sicer izhaja skrb za ure-
jeno zdravstveno varstvo občanov, ki mora biti v 
teh naših, od centrov oddaljenih, krajih vsaj prib-
ližno na nivoju, ki bo zagotavljal za današnji čas 
primerno zdravstveno oskrbo. Še posebej pa ob 
izrednih dogodkih, za posameznika še kako po-
membnih ali celo usodnih za njegovo življenje. 

Pa zakaj ni tako, kljub temu, da je tako že bilo?
Čas odhoda treh zdravnikov je slučajno sovpa-

dal s splošnim nezadovoljstvom zdravnikov dru-
žinske medicine v Sloveniji zaradi preobremenje-
nosti in posledično grožnje po kolektivnih odpo-
vedih (Kranj, Celje), kar pa v našem primeru ne 
velja. Sedaj s tem razlogom tudi nihče več ne 
operira.

Verjetno je bil ta razlog predstavljen tudi no-
vemu ministru ob obisku prvi dan njegovega mi-
nistrovanja.

Torej so razlogi drugje. Očitno se skrivajo v 

nesposobnosti vodstva zavoda, ne ukrepanju 
sveta zavoda in zatiskanju oči pred očitno že dol-
goletnimi problemi s strani županov, če so o njih 
bili seznanjeni (če niso bili pa še toliko slabše) in 
v očitno izredno slabih odnosih znotraj zavoda.

Vzporedno z vsem tem se pa v Nazarjah skraj-
no nestrokovno pripravlja tudi investicija v re-
konstrukcijo, prizidek, novogradnjo, adaptacijo 
in ne vem kaj še, ker očitno tudi nosilci investi-
cije ne vedo, kaj bi radi oziroma kaj je potrebno. 
Temu primerno narašča tudi predvidena investi-
cijska vrednost od nekaj manj kot dva milijona 
do pet milijonov evrov.

Izdelava projektne dokumentacije pa teče nap-
rej, projekti (cca 120.000 eur) pa bodo romali v 
predal, ker za takšen megalomanski projekt ne 
bo denarja in kar je najslabše, tudi potreben ni. 
Seveda pa je v prvi fazi nujno potrebna posodobi-
tev opreme, vključno z obnovo voznega parka re-
ševalne službe.

Pa da ne bom samo našteval večkrat že napi-
sanega, imam tudi nekaj predlogov:

1. odstop ali odpoklic vodstva zavoda,

2. prekinitev vseh aktivnosti pri investiciji v 
zdravstvenem domu Nazarje in imenovanje kom-
petentnega in zaupanja vrednega nosilca projek-
ta,

3. novo vodstvo naj analizira tudi realno mož-
nost obstoja samostojnega zavoda ali pripojitev h 
kateremu od sosednjih zavodov, kar je v preteklo-
sti že dobro funkcioniralo,

4. občine, kjer ambulante ni, naj razmišljajo 
o lastni ambulanti in s tem približajo občanom 
osnovno zdravstveno zdravstvo.

P. S. in zakaj sem v naslovu napisal tudi »in vo-
dovod«?

Zato, ker so se tudi največjega in najbolj 
dotrajanega vodooskrbnega sistema občine lo-
tile nestrokovno, z obilo medsebojnega nezau-
panja in obtoževanja drug drugega, namesto, da 
bi imenovali koordinatorja projekta (verjetno od 
zunaj, izven doline), ki bi bil projekt sposoben 
izvesti in bi mu vodstva občin tudi zaupala. Ta-
ko pa je obnova Letošča z evropskimi sredstvi 
vred odplavala po cevovodih mimo Zgornje Sa-
vinjske doline.

Žal podoben način dela še ni končan. Očitno 
se podobno dogaja tudi pri projektu kolesarskih 
poti.

Jakob Presečnik 
Podvrh 31 

Mozirje 
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ZAHVALA

Ob boleči izgubi drage sestre in tete

Jožice VRTAČNIK
25. 9. 1941 - 16. 5. 2019

Iskrena hvala g. župniku Andreju, pevskemu zboru, za govor ge. 
Nataši.

Zahvala sosedom, sorodnikom in znancem za darovane sveče in 
svete maše ter izrečena sožalja.

Domači - Monika z družino

Po težkih boleznih,
ko si jih hrabro prebolela,
pa je prišel maj,
ko je tebi v slovo zvon zapel,
ostal bo le spomin in praznina.

•	 V	OBRATU	MIZARSTA	KOVAČ	ZAGORELO	ŠE	ENKRAT
Ljubija: 5. junija ob 17.16 je v Ljubiji v mizarskem podjetju Kovač za-

gorelo na strehi obrata za izdelavo pelet. Gasilci PGD Mozirje, Nazar-
je, Paška vas, Letuš in Šmartno ob Paki so požar lokalizirali in pogasi-
li. S pomočjo gradbene mehanizacije so odstranili 80 kvadratnih metrov 
pločevinaste strehe, zrušili pregreto betonsko steno, na katero se je raz-
širil požar in pregledali prostore s termovizijsko kamero.

IZ POLICIJSKE BELEŽNICE

(Fotodokumentacija PGD Mozirje)

Obrat, v katerem je tokrat zagorelo na strehi, je bil 2. junija v precej-
šnji meri že uničen, ko je zagorela proizvodnja linija za izdelavo pelet. 
Delavci so po tem prvem požaru odstranjevali posledice, znakov, dima 
ali smradu, ki bi govorili o tlenju na strehi, ni bilo. V sredo popoldan pa 
je iznenada zagorelo. Domači so požar hitro opazili in pričeli z gašenjem, 
a je veter ogenj hitro razširil, zato so morali na pomoč poklicati gasilce 
z ustrezno tehniko.
•	 VLOMIL	IN	KRADEL

Podvolovljek: 4. junija je neznani storilec s silo telesa vlomil sko-
zi vhodna vrata stanovanjske hiše v Podvolovljeku. Vstopil je v hišo, 
pregledal prostore, premetal stvari iz omar, ukradel denar in zlato za-
pestnico ter s tem lastnika oškodoval za okoli 170 evrov. 
•	 TRČIL	V	DREVO	IN	OBSTAL	V	OBCESTNEM	JARKU

Lačja vas: 7. junija ob 22.58 je v Lačji vasi 21-letni voznik z oseb-
nim vozilom zapeljal izven vozišča, trčil v drevo ter obstal v obce-
stnem jarku. Posredovali so gasilci PGD Nazarje, ki so kraj zavarova-
li, s tehničnim posegom iz vozila rešili voznika in 46-letnega sopot-
nika ter preprečili nadaljnje iztekanje tekočin iz vozila. Posuli so voz-
išče z vpojnimi sredstvi in nudili pomoč zgornjesavinjskim in velenj-
skim reševalcem nujne medicinske pomoči pri oskrbi poškodovan-
cev ter policiji pri razsvetljevanju kraja dogodka in usmerjanju pro-
meta. Voznik osebnega vozila se je v prometni nesreči lažje poško-
doval, sopotnik pa huje. Obe poškodovani osebi sta bili odpeljani v 
Splošno bolnišnico Celje. 

Financiranje
Slovenski zdravstveni sistem 

se financira iz obveznega zdra-
vstvenega zavarovanja, katerega 
ponudnik je Zavod za zdravstve-
no zavarovanje Slovenije, in do-
polnilnega zdravstvenega zavaro-
vanja, ki ga ponuja še nekaj zava-
rovalnic. Vse storitve, ki jih opra-
vlja Javni zavod Zgornje Savinj-
ski zdravstveni dom Nazarje (JZ 
ZSZD) na nivoju primarnega zdra-
vstva, se financirajo iz zgoraj na-
vedenega vira. Občine ustanovi-
teljice JZ ZSZD ne nalagajo (do-
datnih) obveznosti, zaradi katerih 

bi prišlo do primanjkljaja sredstev 
za delo v zavodu, kar predvide-
va 16. člen Odloka o ustanovitvi 
JZ ZSZD.

Odgovornost
V skladu s Odlokom o ustano-

vitvi JZ ZSZD je v prvi vrsti odgo-
vornost na Svetu zavoda kot or-
gan upravljanja, za poslovode-
nje je odgovoren direktor zavoda 
in strokovni svet za strokovne od-
ločitve. Občine ustanoviteljice od-
govorno imenujejo člane v Svet 
zavoda.

Župan Občine Mozirje
Ivan Suhoveršnik
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Za razvedrilo

(Foto: MŠ)

(Foto: BR)

(Foto: MŠ)

VIDEL VSE ZVEZDE
Znano je, da se čebelarji ne bojijo svojih delavk »med prinašalk«. 

Kakšen čebelji pik je bolj za zdravje, v glavnem pa menda delavke 
brez sindikata ne nažigajo svojih »delodajalcev«, medojemalcev. A če 
se že zgodi, da pač kakšna razjarjena čebela po pomoti zleze za sraj-
co, gate, se poizkuša otresti vsiljivca na »zdravilen« način. Kot kaže 
posnetek ključnega trenutka, je Ivan Čopar, čebelar iz Lok, pred krat-
kim mislil, da ga je vžgal električni pastir ali celo modras.

PASJE ŽIVLJENJE NITI NI TAKO PASJE
Filip Pfeifer (levo), glasbenik, kuhar in še kaj, je pred skupnim 

nastopom na dobrodelnem koncertu OŠ Gornji Grad Dejanu Ikovi-
cu – Bushiju povedal zanimivo zgodbo: »Sem vprašal svojo punco, 
če sem lahko njen kuža.«

Bushi: »In kaj je rekla?«
Filip: »Ja, da sem lahko, samo ni vedela, kako je to v praksi.«
Bushi: »In kako je v praksi bit' kuža?«
Filip: »Ja, če bi me dvakrat na dan »nafotrala«, zvečer pa ven spus-

tila, bi bil čisto zadovoljen.« 

GLASBENE ŽELJE
Dejan Ikovic – Bushi, moderator programa na srečanju oglarjev v 

Logarski dolini: »Vam zabrenkam na kitaro in povem, kako dobro se 
živi med veselimi ljudmi, ki žive na Solčavskem.«

Alojz Lipnik (levo), gozdar: »Povej tudi, da ni vse tako, kot je videti 
na prvi pogled. Probleme rešujemo, ko nas nihče ne vidi.«

Toni Breznik, vodja gozdarjev: »Zabrenkaj kakšno še o tem, ka-
ko čas beži, in o mladih upokojencih, ki se jim bom kmalu pridružil.«

(Foto: MŠ)

(Foto: JM)

(Foto: ŠS)
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KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 25. številki SN

2019

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):

Križanka, Oglasi
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Napovednik, Mali oglasi, Oglasi

OBVESTILO OGLAŠEVALCEM
Male oglase za objavo v tekoči številki sprejemamo do vključno 

torka. Objavljamo male oglase, napisane na kuponih z oznako za te-
kočo številko Savinjskih novic, ki jih najdete pod križanko in jih lah-
ko pošljete po pošti ali prinesete osebno. Objavljamo tudi male ogla-
se naročnikov Savinjskih novic, ki jih pošljejo po elektronski pošti na 
trzenje@savinjske.com s podatki naročnika. 

Male oglase lahko oddate osebno na uredništvu v našem delovnem 
času in v naša poštna nabiralnika (pri vhodu v grad Vrbovec in pri 
vhodu v uredništvo). Mali oglas lahko vsebuje brezplačnih deset be-
sed, vsaka nadaljnja beseda stane 1,15 evra (DDV vključen). Naročniki 
Savinjskih novic imajo 15-odstotni popust. Za vsebino nečitljivo na-
pisanih malih oglasov ne odgovarjamo, besedil ne lektoriramo. 
Po telefonu malih oglasov ne sprejemamo. 

Uredništvo

Petek,
14. junij

ob 19.00. Jakijeva hiša - Galerija Nazarje
Razstava Bogdana Sobana Odtisi časa

Sobota,
15. junij

ob 8.30. Farbanca, koča PD Nazarje
Spominski pohod k spomeniku na Čreti
ob 9.00. Grad Vrbovec Nazarje
Predstavitev zeliščarske poti po občini Nazarje
ob 10.00. Golte
Otvoritev prenovljenega Alpskega vrta
ob 16.00. Zavod Stanislava Gornji Grad
Razstava likovnih del Ksenije in Rosane Štiglic
ob 16.30. Farovški vrt in Center Rinka, Solčava
Delavnica Zelišča v kulinariki
ob 18.00. Športni park Mozirje
Nogometna tekma NK Mozirje - NK Maribor
ob 19.00. Fidov gaj, Logarska dolina
Otvoritev Festivala zelišč
ob 20.00. Pri gasilskem domu Rečica ob Savinji
Gasilska veselica z nočnim gasilskim 
tekmovanjem za pokal občine

Nedelja,
16. junij

ob 9.30. Spominski park Rečica ob Savinji
Slovestnost ob odprtju spomenika padlim borcem 
in žrtev okupatorjevega nasilja II. svetovne vojne
ob 13.00. Športno igrišče Nazarje
Turnir v malem nogometu med zaselki
ob 15.00. Trg Rečica ob Savinji
Rečica praznuje
ob 15.00. Center Rinka, Solčava
Otvoritev razstave Ex Filcore

Ponedeljek,
17. junij

ob 19.00. Osnovna šola Rečica ob Savinji
Slavnostna seja občinskega sveta
ob 20.30. Pred Centrom Rinka v Solčavi
Pohod ob polni luni po Panoramski cesti

Torek,
18. junij

ob 10.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Dopoldanska čajanka

Sreda,
19. junij

ob 17.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Ura pravljic z ustvarjalno delavnico
ob 18.00. Zeliščarna Stara pošta, Gornji Grad
Delavnica Kadila iz zakladnice narave

Četrtek,
20. junij

ob 15.00. Ekološka kmetija Bevšek, Robanov kot
Delavnica Zeliščna spirala in njena raba

Napovednik dogodkov

◊	KMETJE,	GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. Opravljamo tudi vsa os-
tala dela s strojno mehanizacijo ter kiper prevoze. Kvalitetno in 
poceni; Brlec Franc 041/606-376.

GP Brlec d.o.o., Krnica 50, 3334 Luče.

◊	Naročila	in	montaža	vseh	TELEMACH		in	TOTAL	
TV	paketov!		gsm:	041/688-094.	

Miro Prašnikar s.p., Sp. Kraše 30, 3341 Šmartno ob Dreti.

◊	UREJANJE	IN	IZGRADNJA	OKOLICE
Gradnja gozdnih vlak ali cest, planiranje travnikov, izdelava 
dvorišč, meteorna ali fekalna kanalizacija, vgradnja čistilnih 
naprav, izkopi za ceste, novogradnje, vodovode, izdelava ka-
mnitih škarp, mletje ruševin ali kamenja v nasipni material. 
Gsm 041/631-395.

TGM Janžovnik Aleš s.p., Zavodice 1, 3331 Nazarje.

◊	VZDRŽEVANJE	STAVB
Manjša krovska in kleparska dela, čiščenje žlebov, obnove 
mansard, izolacije, sestavljanje pohištva, polaganje podov, hi-
šniške storitve. Ivan Štiglic 041/710-873

Vzdrževanje stavb Ivan Štiglic sp, Radmirje 115, 3333 Ljubno ob Savinji

ŽIVALI – PRODAM
Prodam prašiče, najboljše mes-
nate pasme za dopitanje na več-
jo težo, Fišar; gsm 041/619-372.
Prodam prašiče domače vzreje, 
različnih tež, Andrejeva kmetija; 
gsm 031/509-061.
Prodam bikca, starega 4 mese-
ce; gsm 051/427-480.
Telico simentalko, brejo 7 mese-
cev prodam; gsm 041/783-440.
Prodam kozlička za zakol ali na-
daljno rejo; gsm 051/250-313.
Prodam 4 telice, cca 300 kg; 
gsm 051/626-367.

ŽIVALI  - KUPIM
Kupim kravo, telico za zakol, do-
pitanje in teličke, bikce nad 100 
kg; gsm 031/533-745.
Kupim visoko brejo telico, čb ali 
ls pasme, od dobre mlekarice; 
gsm 031/620-272.

ŽIVALI  - ODDAM
Oddam mucko, zelo lepa, pri-
jazna do ljudi; gsm 070/689-
700.

DRUGO – PRODAM
Pajek deutz – fahr 4,5 m, de-
lovne širine 4 vretenski, novej-
ši model, prodam, 780 eur; gsm 
041/37-20-40.
Prodam trosilec sip krpan 30 
in rotacijsko kosilnico sip 165; 
gsm 041/614-818.

VOZILO – PRODAM
Prodam golfa 6, l. 2012, 182200 
km, dizel, lepo ohranjen; gsm 
041/821-826.

NEPREMIČNINE
Osebi ali dvema oddam sta-
novanje v okolici Mozirja; gsm 
051/620-598.
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Oglasi
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Oglasi


